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وزیر اقتصاد:

مجوزهای تجارت و 
گمرکی ظرف یک هفته 

صادر شود

هشدار بانک مرکزی درباره 
اجاره کارت های بانکی
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سرمقاله

الزامات خروج 
تولید از رکود  

برای رونق تولیــد در گام 
نخســت باید نقدینگی به 
ســمت تولید هدایت شود. 
باید ســاختار اقتصادی به 
گونه ای اصلاح شود که میل نقدینگی به صورت 
طبیعی تنها به سمت تولید باشد نه دلالی و واسطه 
گری. در شــرایط فعلی چرخه گردش نقدینگی 
در کشــور معیوب اســت. به عبارتی نقدینگی یا 
 همــان پولی که در دســت مــردم اســت باید 

به فعالیت تولیدی...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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  امتیاز ویژه دولت برای 
صاحبان کسب و کار 
در سکوهای داخلی

شاخص بهر ه وری کل عوامل تولید به بالاترین میزان در 10 سال اخیر رسید

رشد شاخص بهر ه وری عوامل تولید
صفحه3
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تأمین  برق  برای  صنایع  افزایش  می یابد
تامین   مالی   شرکت های   تولیدکننده   برق   از   بازار   سرمایه

معاون سیاســت گذاری و اعتباربخشی سازمان 
فناوری اطلاعات، معافیت مالیاتی کســب وکار 
اشــخاص حقیقی را از مهم ترین حمایت های 
کارگــروه اقتصــاد دیجیتال دانســت و گفت: 
کسانی که در ســکوهای خارجی فعالیت دارند 
با حضــور در ســکوهای داخلی از ایــن امتیاز 
بهره مند می شوند. »حامد منکرسی« در حاشیه 
حضورش در غرفــه مرکز ارتباطــات مردمی 
ریاســت جمهوری در نمایشــگاه کتاب تهران 
برای پاســخگویی چهره به چهره به ســؤالات و 
دغدغه های بازدیدکنندگان از نمایشــگاه، در 
خصوص اقدامات انجام شــده برای حمایت از 
سکوهای دیجیتال و کسب وکارها گفت: در سال 
گذشته مصوبه ای در کارگروه اقتصاد دیجیتال 
داشتیم که ۳۰ نوع حمایت تعریف کرده که برخی 
از آنها از پارسال اجرایی شــده و تعدادی هم در 
حال پیگیری است و امسال به صورت جدی آنها 
را دنبال خواهیم کرد. معاون سیاســت گذاری و 
اعتبار بخشی فناوری اطلاعات، معافیت مالیاتی 
کسب وکارهای اشخاص حقیقی را از مهم ترین 
حمایت های مصرح در این آیین نامه برشــمرد 
و افزود: این امتیاز ویژه برای افرادی است که به  
دنبال داشتن فضایی هستند تا بتوانند محصولات 
خود را از طریق فروشــگاه های مجازی عرضه 
کنند و تبلیغات و فروش داشــته باشــند که بر 
اساس این مصوبه تمام این فعالیت ها از مالیات 
معاف خواهد بود. منکرســی با بیان اینکه این 
معافیت در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم به صراحت 
ذکر شده است، خاطر نشــان کرد: کسانی که 
در ســکوهای خارجی فعالیت دارند، با حضور 
 در ســکوهای داخلی می توانند از ایــن امتیاز 

بهره مند شوند.

اجتماعی

سالانه ۱۸ هزار نفر در سوانح رانندگی کشته می شوند
سردار هادیان فر گفت: سالانه ۱۸ هزار تنَ جان خود 
را در تصادف ها از دســت می دهند و سنین بین ۱۵ 
تا ۳۵ از بیشترین جانباختگان این حوادث هستند. 
سردار ســید کمال هادیان فر، فرمانده پلیس راهور 
کشور یکشنبه شــب در اجتماع بزرگ دختران در 
حرم حضرت معصومه در قــم افزود: تقریبا همه ۸۵ 
میلیون جمعیت ایران یا عابر پیاده، یا سرنشین و یا 
راننده وسیله نقلیه هستند. سردار هادیان فر همچنین 
اضافه کرد: حدود نیمی از این جمعیت را زنان تشکیل 

می دهند.
فرمانده پلیس راهور کشور  با بیان اینکه آنچه که ما 
نگران آن هستیم حوادث ترافیکی است افزود: سالانه 
بالغ بر ۱۸ هزار تنَ جان خود را از دســت می دهند و 
جمعیت فعال کشور که بین ۱۵ تا ۳۵ سال قرار دارند 
نیز از بیشــترین جانباختگان این حوادث به شمار 
می آیند.سردار هادیان فر عنوان کرد: خیلی از بانوانی 
که امروز در جامعه فعالیت می کنند، در سال های دهه 

۸۰ همیار پلیس بودند.
فرمانده راهور کشور با تاکید بر اهمیت توجه جدی 
به مسائل آموزشی و فرهنگی ترافیک گفت: یکی از 
اقدام های موثر صورت گرفته، ایجاد همیاران پلیس 
بود، که ۱۱ میلیون جمعیت نونهال در قالب این طرح 

در زمینه انضباط بخشی ترافیک انجام وظیفه کردند.
هادیان فر با بیان اینکه تصادف ها خسارت های مالی 
و معنوی زیادی برای کشور دارد گفت: عامل انسانی 
فارغ از وســیله نقلیه و راهی که خودرو ها در آن آمد 
و شد می کنند، نقش تعیین کننده ای ایفا می کند. 
فرمانده پلیس راهور کشور  همچنین موضوع مدیریت 
و قوانین بازدارنده در تصادف ها را مورد توجه قرار داد 
و گفت: عامل انسانی جدی ترین وسیله است که باید 

توجه کنیم.
سردار هادیان فر یادآور شد: کشور های توسعه یافته، 
بهترین گامی که در راستای کاهش حوادث رانندگی 
برداشته اند، توجه به نقش عامل انسانی به عنوان یک 
نقش انکارناپذیر است. ســردار هادیان فر در بخشی 
از ســخنان با اشــاره به اینکه فضای مجازی یکی از 
عرصه های فعالیت دشمن است گفت: دشمن در این 
فضا برای تســلط بر ادراک و ذهن جوانان و نونهالان 

برنامه های گسترده ای را پیش بینی کرده است.
این مقام فراجا بیان کرد: دشمن می خواهد با تسلط 
بر فضای مجازی، شــرایط را به گونه ای پیش ببرد، 
که دست حاکمیت ها و دولت ها در حوزه فرهنگ و 
آموزش کوتاه شود.فرمانده پلیس راهور کشور  گفت: 
ما باید با مدیریت کردن این فضا بر آن مسلط شویم 

و فائق بیاییم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: به پشتوانه تاریخ 
باشکوه مدارای فرهنگی و همزیستی مسالمت آمیز 
اقوام و ادیان، همواره در صحنه بین المللی داعیه دار 
و مدافع به رسمیت شناختن تنوع فرهنگی هستیم.  
محمد مهدی اســماعیلی در آیین تجلیل از تنوع 
فرهنگی که در فرهنگسرای نیاوران در تهران برگزار 
شد، اظهار داشت: اصل تنوع فرهنگی از دیدگاه های 
بنیادین حاکم بر حوزه سیاستگذاری و تصمیم گیری 
فرهنگی در نظام جمهوری اسلامی ایران است، به 
همین دلیل است که در صحنه بین المللی همیشه 
داعیه دار و مدافع به رسمیت شناختن تنوع فرهنگی 

هستیم.
وی گفت:  ایران از نظر سابقه تاریخی، تمدن چندین 
هزار ســاله دارد. در طول تاریخ سرزمین ما مأمن و 
ماوای همه اقوام مختلف کــه زیر چتر ایران بزرگ 
گردهم آمده اند، بوده اســت.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی افزود: البته حــوزه جغرافیایی فرهنگی 
ایران محدود به مرزهای سیاســی امروز نیســت، 
ایران فرهنگــی پهنایی به عظمــت منطقه ای با 
همسایگانی اســت که با آنها همزیســتی داریم؛ 
منطقه ای از یک طــرف تا مرزهای چین و شــبه 
قاره هند تا آسیای مرکزی و از طرف دیگر تا حوزه 

 آناتولی و قفقــاز و مرزهای غربی همــه بوی ایران 
فرهنگی می دهد.

اسماعیلی گفت: ایران فرهنگی پیش از آنکه ماهیت 
سیاســی داشــته باشــد حاصل قرن ها و هزاره ها 
همزیستی مسالمت آمیز اقوام مختلف است ما به 
پشتوانه همین تاریخ باشکوه، مدارای فرهنگی و تنوع 
فرهنگی را زیست کردیم و در عمل نشان دادیم.وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: امروز هم در مجامع 
جهانی و مناســبت های بین المللی از هر تریبونی 
مدافع تنوع فرهنگی و تفاوت ها و احترام به هویت ها 
و به رسمیت شناختن اقوام متنوع هستیم. ما با ایجاد 
یک فرهنگ جهانی و یکپارچه سازی و جهانی سازی 
که می خواهــد تنوع فرهنگی آداب و ســنت های 
جوامع را از بین ببرد و استیلای یک فرهنگ بر همه 
وجوه زندگی انســان امروزی، همه مثل یکه رایانه 
تبدیل کند، مخالف هستیم. وی خاطرنشان کرد: 
این فرهنگ جهانی سازی می خواهد با این کثرت 
که خدا در ذات بشر و جامعه انسانی قرارداده مبارزه 
کند، جمهوری اســلامی و انقلاب اسلامی با نگاه 
احترام آمیز به همه فرهنگ، تفاوت ها، به همه اقوام و 
ادیان سیاست گذاری و حرکت های فرهنگی خودرا 

تنظیم کرده است.

ایجاد زمینه برای همکاری مشترک در انتشار کتاب و 
نیز عرضه بازی های رایانه ای در ونزوئلا و نیز آمادگی 
آن کشور برای ترجمه زندگی نامه شهید حاج قاسم 
سلیمانی، از مفاد نشســت رئیس سازمان فرهنگ و 
ارتباطات با وزیر فرهنگ ونزوئلا بود. حجت الاسلام 
ایمانی پور رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
با ارنستو ویلگاس پولژاک وزیر فرهنگ ونزوئلا و هیأت 
همراه در محل حوزه ی ریاست این سازمان دیدار و 
گفت وگو کرد. حجت الاسلام ایمانی پور ضمن تشکر 
از پذیرش وزیر فرهنگ ونزوئلا بــرای دعوت ایران 
گفت: سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی دارای 6۰ 
نمایندگی در کشورهای مختلف است؛ در واقع همه 
فعالیت های فرهنگی برون مرزی کشور با مدیریت این 
سازمان انجام می شود. وی ادامه داد: وظیفه اصلی ما 
پیگیری موافقتنامه های فرهنگی بین کشورهاست و 
در حال حاضر ما موافقتنامه هایی فرهنگی بین ایران و 
ونزوئلا داریم که نیاز است برای اجرایی سازی آن اقدام 
شود. وی افزود: روابط ایران و ونزوئلا رو به رشد است؛ 
در واقع مردم ما ونزوئلا را  را با چند ویژگی می شناسند 
که طبیعتــاً مهم ترین این ویژگی ها، ایســتادگی و 
استقامت در برابر یک جانبه گرایی آمریکا است و برای 
همین مردم ما با علاقه اخبار ونزوئلا را دنبال می کنند. 
واقعیت این است که سطح روابط فرهنگی ما مطابق 

سطح روابط سیاسی ما ارتقا پیدا نکرده است.
رئیس دستگاه دیپلماسی فرهنگی کشور اولین گام در 
گسترش روابط فرهنگی بین ایران و ونزوئلا را  آموزش 

زبان معرفی کرد و با اشاره به آموزش زبان اسپانیایی 
در ایران گفت: زبان فارسی در ونزوئلا نیاز به تقویت 
دارد و هر زمینه ای که منجر به تقویت زبان فارسی در 
این کشور می شود، مورد قبول ماست. تبادل استاد و 

دانشجو می تواند مورد خوبی در این زمینه باشد.
حجت الاسلام ایمانی پور با اشاره به اینکه خوشبختانه 
به زودی روابط فرهنگی خــود را با راه اندازی رایزنی 
فرهنگی در ونزوئلا توسعه خواهیم داد، افزود: اعزام 
گروه های رسانه ای برای تهیه مستندهای واقعی از 
دو کشــور و نیز ترجمه آثار از جمله فیلم و کتاب، از 

زمینه های خوبی برای همکاری فرهنگی است.
رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی در ادامه 
گفت: جهان در حال تغییر و تحول است، ما در یک 
پیچ تاریخی قرار دادیم و ایران و ونزوئلا می توانند نقش 
مهمی را ایفا کنند. جهان آینده متعلق به کشورهای 
مستقل است و ما علاقه مندیم روابط فرهنگی خود را 

با یکدیگر توسعه دهیم.
در ادامه ارنستو ویلگاس پولژاک وزیر فرهنگ ونزوئلا 
گفت: این یک برکت واقعی برای من بود که توانستنم 
در ایران حضور پیدا کنم و از کتــاب خودم به زبان 
فارســی رونمایی کنم. این هیجان انگیز اســت که 
کســی اثر خودش را به زبان دیگری رونمایی کند؛ 
گویی که اثرش دوباره زاییده شده است. من به عنوان 
وزیر فرهنگ وظیفه دارم روابط فرهنگی دو کشور را 
تعمیق ببخشم. وی با اشاره به از سرگیری روابط ایران 

و عربستان تاکیدکرد: دنیا دیگر تک قطبی نیست.

معاون اول رییس جمهور گفت: دوره نوجوانی فرصتی 
بزرگ برای تمریــن کار گروهی، مهــارت آموزی، 
تشخیص مســئله و تلاش برای ارائه راه حل و اقدام، 
تفکر انتقادی و مشارکت در فعالیت های اجتماعی 
است. محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور بعد از یک 
روز کاری در دفتر خود میزبان دختران نوجوان بود. در 
این نشست صمیمانه، کشور ایران را دارای بیشترین 
دختران و زنان تحصیل کرده در سطح منطقه دانست 
و با اشاره به رشد ۱۱۴ درصدی زنان شاغل در دولت 
به نسبت ابتدای انقلاب و افزایش ۲6۰ درصدی بانوان 
هنرمند و نویسنده و سایر آمارهای موجود، گفت: همه 
این آمارها نشان می دهد که جمهوری اسلامی برای 
دختران و بانوان این ســرزمین ارزش و احترام فوق 

العاده ای قائل است.
وی افزود: دختران نبایــد از فعالیت های اجتماعی 
محروم باشند اما از طرف دیگر نباید که زن مثل یک 
کالای مصرفی در جامعه مورد سو استفاده قرار گیرد 
و کرامت، عزت و هویت انسانی او خدشه دار شود. وی 
با اشــاره به الگوهای بزرگ دینی ما از جمله زندگی 
نمونه حضرت زهــرا )س( و حضرت معصومه )س( 
تصریح کرد: با تاســی به زندگی زنــان بزرگ دینی 

مان که در همــه ابعاد قابلیت الگو شــدن دارند، ما 
قائل به یک زیست سوم برای زندگی زنان و دختران 
جامعه مان هســتیم که در آن خانــه و خانواده هم 
پناه گاه امن آنهاست و هم آنها را برای نقش آفرینی 
ویژه در حوزه های اجتماعی همســو با ویژگی ها و 

توانمندی هایشان آماده می کند.
مخبر دوره نوجوانی را فرصتی بزرگ برای تمرین کار 
گروهی، مهارت آموزی، تشــخیص مسئله و تلاش 
برای ارائه راه حل و اقدام، تفکر انتقادی و مشــارکت 
در فعالیت های اجتماعی دانست و از آنها خواست با 
جدیت برای امیدآفرینی، ایجــاد تحول در جامعه و 
آینده ای روشن تلاش کنند و از مواجهه با مشکلات 

نهراسند.
گفتنی اســت در این دیــدار ۲۱ نفــر از دختران از 
گروه های فعال اجتماعی ایران زمین در سنین ۱۰ تا 
۱6 سال حضور داشتند که تعدادی از آنها به نمایندگی 
از دیگران به بیان فعالیت هــا و دیدگاه های خود در 
زمینه های مختلف فرهنگی، اجتماعی و آموزشــی 
پرداختند و در مقابل توصیه ها و تجربه های معاون اول 
رئیس جمهور را شنیده و برای حل برخی مشکلات و 

چالش های شأن قول مساعد گرفتند.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در حوزه حکمرانی 
در داخل کشــور، در منطقه و در عرصــه بین الملل 
در یک پیچ تاریخی قرار داریــم. محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی در گردهمایی رؤسای 
نمایندگی های جمهوری اســلامی ایران در خارج از 
کشور که با موضوع نقش آفرینی جمهوری اسلامی 
ایران در نظــم جهانی در حال ظهــور در وزارت امور 
خارجه برگزار شد، ضمن تبریک سالروز ولادت حضرت 
فاطمه معصومه)س( گفت: برگزاری این نشست یک 
فرصت استثنایی است چرا که در آینده نزدیک برنامه 
هفتم در دســتور کار مجلس قرار می گیرد و جهت 
گیری های حداقل ۵ سال آینده کشور در جریان احکام 

آن رقم می خورد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه به شرایط 
مهم و خاص کنونی اشاره کرد و اظهار داشت: ما باید 
بر باورهای خود مبتنی بر سنت های الهی بایستیم و 
بدانیم در حین اینکــه خداوند موفقیت ما را تضمین 
کرده قطعا سختی هایی نیز خواهیم داشت و یاری دین 
خدا و خدمت به بندگان خدا همواره مسیر پرچالشی 

بوده است که باید آن را بپذیریم.
وی در ادامــه برنامه هفتم کشــور را نقطه عطفی در 
شرایط فعلی کشور دانست و افزود: در حوزه سیاست 
گذاری های داخلی و خارجی نمــی توانیم بدون در 
نظر گرفتن شرایط محیطی برنامه ریزی کنیم و قطعا 
باید یک نقشه راه قوی داشته باشیم که حاصل بررسی 
کارشناسی برنامه ها و شرایط داخلی و خارجی کشور 

است. رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین گفت: 
ما در برنامه هفتم بنا به تدابیر رهبر معظم انقلاب باید 
مســئله محور حرکت کنیم و زمانی که قصد داریم 
مسئله محور باشیم، باید اولویت های محدودی داشته 
باشیم تا با اجرای آن بتوانیم مسائل اساسی را حل کنیم.
قالیباف با بیان اینکه شاهد تحولات جدی در عرصه 
داخلی و بین المللی در سال های اخیر بوده ایم، عنوان 
کرد: در این شرایط نیازمند حکمرانی جدید و تحول در 
اداره کشور هستیم؛ همانگونه که رهبر معظم انقلاب 
در مراسم سالگرد رحلت حضرت امام)ره( در سال 99 
فرمودند باید تحولی در کشور صورت گیرد و امام ما امام 

تحول بوده است.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه کشور نیازمند تحول است، 
اظهار کرد: یکی از چالش های جدی ما در داخل کشور، 
موضوعات اقتصادی و جنگ ترکیبی و ادراکی است که 
جهان سلطه به عنوان یک جنگ تمام عیار علیه ما رقم 
زده است لذا لازم است ما هم در مقابل طراحی دشمن، 
اقدام کنیم و طراحی دقیق داشــته باشیم و سرمایه 
اجتماعی را افزایش دهیم. رئیــس نهاد قانونگذاری 
کشورمان با بیان این که هر کسی که به وطن و خاک 
خود علاقه دارد باید یک کار انجام دهد و آن این است 
که در سایه جمهوری اسلامی کارآمدی دین در اداره 
جامعه را به اثبات برساند افزود: هرچه به جز این، تنها در 
حد حرف است و باید بدانیم که نمی توان در قدرت بود 
و فقط حرف زد بلکه امروز در قدرت هستیم که عمل 

کنیم و مشکلات مردم را برطرف کنیم.

ســازمان تأمین اجتماعی طرح بخشــودگی جرائم 
بیمه ای کارفرمایان را به منظور حمایت از کارفرمایان 
کارگاه های فعال تولیدی، صنعتی، معدنی و خدماتی 
و اصناف را از ابتدای خردادماه و به مدت سه ماه اجرا 

می کند.
براساس اعلام میرهاشم موسوی، مدیرعامل سازمان 
تأمین اجتماعی، طرح بخشــودگی جرائم بیمه ای 
کارفرمایان تامین اجتماعی، با توجه به نام گذاری سال 
جاری به نام سال »مهار تورم و رشد تولید« از سوی 
مقام معظم رهبری و به منظور مساعدت با کارفرمایان 
واحدهای تولیدی، صنعتی، معدنی، خدماتی و اصناف 
و تقویت توان تولیدی کشور، از ابتدای خرداد تا پایان 

مرداد سال جاری اجرا می شود.
براین اســاس کارفرمایــان متقاضی اســتفاده از 
بخشــودگی جرائم بیمه ای می تواننــد اصل بدهی 
بیمه ای خود را به صورت نقــدی پرداخت کنند و یا 
طی توافق با شعب سازمان، روش پرداخت اقساطی را 
انتخاب کنند. در صورتی که برای پرداخت اصل بدهی 
بیمه ای، تعداد اقســاط ماهانه ۱۲ ماه انتخاب شود، 
کارفرما از ۱۰۰ درصد بخشــودگی جرائم برخوردار 
می شود؛ در صورتی که در ۱۸ ماه اقساط بدهی خود را 
پرداخت کند از ۸۵ درصد بخشودگی جرائم استفاده 
می کند و در صورتی  که تعداد اقســاط را ۲۴ یا ۳6 
ماه انتخاب کند به ترتیــب از ۷۵ درصد و ۵۰ درصد 

بخشودگی بهره مند می شود.

مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی توصیه کرده 
اســت کارفرمایان به هر دلیلی بدهی بیمه ای معوق 
دارند که مشــمول جرائم بیمه ای شــده اســت، با 
انتخاب اقساط ۱۲ ماهه از فرصت بخشودگی ۱۰۰ 
درصدی جرائم استفاده کنند. این طرح با محوریت 
حفظ اشــتغال موجود کارگاه ها اجرایی می شــود 
و کارفرمایانی مشــمول اســتفاده از این تسهیلات 
خواهند بود که حداقل به مدت یک ســال از زمان 
تقسیط بدهی، نســبت به حفظ یا افزایش اشتغال 
نیروی انســانی کارگاه بر مبنای لیســت اسفندماه 
سال ۱۴۰۱ و ارسال لیســت و پرداخت کامل حق 
 بیمه کارکنــان شــاغل کارگاه در دوره تقســیط

 اقدام کنند.
همچنین کارگاه هایی که بر مبنای لیســت اسفند 
ماه ۱۴۰۱ تعداد بیمه شدگان شاغل در آنها کاهش 
یافته باشد، بعد از بازگشــت نیروی کار تعدیل شده 
یا جایگزینی آنها در زمان درخواست و رعایت حفظ 
اشتغال در دوره تقسیط، از بخشودگی جرایم برخوردار 
خواهند شد. موسوی با بیان اینکه کارفرمایان متقاضی 
این تسهیلات باید درخواست خود را از طریق سامانه 
خدمات غیرحضوری ســازمان تأمین اجتماعی به 
نشــانی es.tamin.ir حداکثر تا تاریخ سی ویکم 
مرداد ماه ثبت کنند توصیه کرده است که به منظور 
سهولت کار، این عزیزان درخواست خود را به روزهای 

پایانی مهلت ذکر شده موکول نکنند.

مخبر: دختران نباید از فعالیت های اجتماعی محروم باشندواکنش چمران به شهرفروشی در تهران

قدرت جمهوری اسلامی به مردمی بودن آن است
آغاز بخشودگی جرائم بیمه ای کارفرمایان تامین اجتماعی

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد: مدافع به رسمیت شناختن تنوع فرهنگی هستیم

وزیر فرهنگ ونزوئلا: زندگی نامه حاج قاسم را ترجمه می کنیم 



اقتصاد2
ایران

شناسایی بیش از ۱۰ هزار هکتار 
زمین مازاد دستگاه ها

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن در تشریح 
اقدامات این سازمان در دفتر املاک گفت: بیش از 
۱۰ هزار هکتار زمین مازاد دستگاه های اجرایی 
و دولتی در سال گذشــته شناسایی شد. ارسلان 
مالکی همچنین در خصوص اخذ اسناد مالکیت در 
اجرای قانون جهش تولید مسکن نیز اظهار کرد: در 
اجرای ماده ۹ قانون جهش تولید مسکن، ۶۹ هزار 
هکتار و در اجرای ماده ۱۰ این قانون بیش از ۴ هزار 

هکتار سند مالکیت به نام دولت اخذ شده است.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۶۵ هزار هکتار 
زمین در حریم و محدوده تحصیل شده و بیش از ۳۲ 
هزار هکتار زمین موات از سال های گذشته نیز تعیین 
تکلیف شده است. سرپرست سازمان ملی زمین و 
مسکن تبدیل بیش از ۳۸ هزار فقره اسناد دفترچه ای 
به سند تک برگ را از دیگر اقدامات این سازمان در 
حوزه املاک بر شــمرد و اضافه کرد: همچنین در 
راستای اجرای قانون ساماندهی و حمایت از تولید و 
عرضه مسکن و قانون جهش تولید مسکن به منظور 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن در سال ۱۴۰۱ بیش 
از ۶ هزار هکتار زمین با مالکیت بخش خصوصی به 
منظور خرید یا توافق جهت الحاق به محدوده و یا 

تغییر کاربری شناسایی شده است.

واگذاری زودتــر از موعد ۱۳ 
هزار خودرو

گروه صنعتی ایران خودرو از واگــذاری زودتر از 
موعد ۱۳ هزار دستگاه خودرو از تعهدات سامانه 
یکپارچه تخصیص خودرو خبر داد. ایران خودرو 
اعلام کرد: به جز محصول ۲۰۷ با موتور TU۳ که 
در انتظار قیمت گذاری است و بخشی از تعهدات 
پارس، پیامک فراخوان تکمیل وجه برای تمامی 

محصولات اولویت تابستان ارسال شده است.
پیامک فراخوان تکمیل وجه برای تمامی اولویت ها 
شامل محصولات دناپلاس، دناپلاس توربو دستی، 
پژو ۲۰۷ دستی و اتوماتیک و خانواده سورن ارسال 
شــده و تاکنون بیش از ۶۷ هزار مشــتری برای 
تکمیل وجه اقدام کرده و خودروها بر اساس موعد 
زمان تحویل، در حال صدور فاکتور و تحویل است.

بر اساس این گزارش، تاکنون بیش از ۱۳ هزار دستگاه 
خودرو شامل سورن بنزینی و پارس XU معمولی از 
تعهدات سامانه یکپارچه زودتر از موعد در حال تحویل 
به مشتریان است. این گزارش می افزاید، با توجه به 
افزایش تیراژ تولید پارس معمولی، این مدل از پارس 
به مشــتریان پارس ELX و سفارشی برای واگذاری 
زودتر از موعد پیشنهاد شده است و طبق بخشنامه 
منتشر شده، مشــتریان در صورت تمایل به منظور 
دریافت زودتر از موعد خودرو می توانند نسبت به واریز 
وجه اقدام کنند و در غیر این صورت، نوبت و اولویت 
اعلامی آنان که تا پایان تابستان امسال است، به قوت 
خود باقی خواهد بود. ایران خودرو تاکید کرد: با اتمام 
اولویت زمانی تابستان، به تدریج فراخوان تعهدات 
با اولویت پاییز در دستور کار قرار گرفته و بر همین 
اســاس پیامک فراخوان تکمیل وجه برای تعهدات 

پاییزی در حال ارسال است.

صنعت مبلمان در رکود به سر می  برد
رییس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
مبلمان ایران با بیان این کــه صنعت مبلمان در 
رکود به سر می برد، گفت: واردات مبلمان خارجی 
کماکان ممنوع است، اگر آزاد هم شود به واسطه 
افزایش نــرخ ارز و قیمت بالای تمام شــده اش 
متقاضی ندارد. حسن احمدیان، رییس اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکننــدگان مبلمان ایران 
بیان کرد: صنعت مبلمان در رکود به سر می برد و 
به واسطه بی انظباطی در تخصیص ارز و همچنین 
نوسانات قیمت ارز در تامین مواد اولیه دچار مشکل 
هستیم. صنعت مثل موجود زنده است، اگر به آن 
غذا ندهیم، گرسنه و مریض می شود. وی گفت: 
بی ســامانی در حوزه ارز ســبب بی ثباتی شده و 
تامین کننده مواد اولیه را در قیمت گذاری درست 
دچار مشکل کرده که قاعدتا تاثیر منفی اش در کل 
صنعت مشهود است.  احمدیان تصریح کرد: شرایط 
صادرات متفاوت اســت، فرآیند خودش را طی 
می کند و تحت تاثیر مواردی مانند روابط بین دو 
کشور و یا انتقال پول است. ضمن این که صادرات، 
حجم کوچکی از تولیدات داخلی در حوزه صنعت 
مبلمان را  دربرمی گیرد.  وی افزود: واردات مواد 
اولیه بخش عمده اش آزاد است و در برخی موارد 
محدودیت هایی وجــود دارد که اتحادیه در حال 
مذاکره برای رفع موانع در این زمینه است. رییس 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان مبلمان 
ایران ادامه داد: واردات مبلمان خارجی کماکان 
ممنوع است، اگر آزاد هم شود به واسطه افزایش 
نرخ ارز و قیمت بالای تمام شده اش متقاضی ندارد. 

اخبار

ســخنگوی صنعت برق با 
تشریح جزئیات تأمین برق 
برای صنایع در سال جاری، 
گفت: حجــم تأمین برق 
امسال برای صنایع نسبت 
به سال گذشــته افزایش می یابد. مصطفی رجبی 
مشهدی در مورد مزیت راه اندازی تابلوی برق سبز 
در بورس انرژی اظهار داشــت: در مرحله اول قرار 
است ۱۵۰ مگاوات برق مربوط به سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( و ۱۰ 
مگاوات برق نیروگاه های دیگــر در تابلوی بورس 
انرژی عرضه شود که این رقم تا ۹۰۰ مگاوات امکان 

افزایش دار د.
سخنگوی صنعت برق کشــور در مورد تأمین برق 
برای صنایع در تابستان سال جاری گفت: قرار است 
با برنامه ریزی انجام شده حجم بیشتری برق برای 
صنعت و اصناف بدون محدودیــت درنظر گرفته 
شــود که ۹۰ درصد مصرف برق این صنایع تأمین 
می شود و این نوع برق ۹۰ درصد کل برق کشور را 

شامل می شود.
وی همچنین گفــت: برای واحدهای مســتقر در 
شــهرک های صنعتی هم قرار است با برنامه ریزی 
انجام شــده به اندازه نصــف روز در هفته مدیریت 
شود که برق آنها قطع خواهد شد، اما از قبل به آنها 
اطلاع رسانی می شود و در ســاعت های غیر از آن، 
حجم برق تحویلی به واحدهای شهرک های صنعتی 

جبران می شود.
رجبی مشهدی همچنین در مورد واحدهای بزرگ 
مصرف کننده برق مانند صنایع فولادی و سیمانی 
هم گفت: تعداد ۴۴۰ واحد صنعتی بزرگ در کشور 
داریم که با برنامه ریزی انجام شــده، امســال قرار 
است حجم بیشــتری از انرژی برق دراختیار این و 
احدهای بزرگ صنعتی قرار داده شــود. وی تأکید 
کرد: با برنامه ریزی انجام شده تلاش می شود قطعی 
برق برای واحدهای صنعتی بــزرگ و کوچک در 

تابستان سال جاری به حداقل ممکن کاهش پیدا 
کند. در همیــن زمینه رئیس ســازمان بورس نیز 
  گفت: ما در سازمان بورس آمادگی داریم در اسرع 
وقت مجوزهای لازم برای تامین مالی شرکت های 
تولیدکننده برق از بازار سرمایه را صادر کنیم. مجید 
عشقی در مراســم رونمایی از تابلوی برق سبز در 
بورس انرژی، اظهار داشت: بر اساس قانون قرار است 
مصرف صنایع از انرژی های تجدیدپذیر سالی یک 

درصد اضافه شود.
وی با بیان اینکه مهم ترین مشکل برق، قیمت گذاری 
دولت برای این صنعت اســت، گفت: امیدواریم با 
راه اندازی تابلوی برق سبز در بورس انرژی، قیمت 
تمام شده نیروگاه های برق به درستی تعیین شود 
و انگیزه ای برای افزایش تولید برق و توسعه صنعت 

برق شود.
رئیس ســازمان بورس اظهار داشت: وزارت نیرو با 
مدیریت مصرف موجب شد سال گذشته کمترین 
میزان قطعی برق صنایع را داشته باشیم در حالی  که 
در سال ۱۴۰۰ قطعی های مکرر و از پیش اعلام نشده 
برق برای صنایع مختلــف هزینه های زیادی به بار 

آورد و امیدواریم امسال با کمترین میزان قطعی برق 
صنایع در تابستان مواجه شویم.

عشقی همچنین گفت: با راه اندازی تابلوی برق سبز 
ســرمایه گذاران می توانند از قیمت برق اطمینان 
حاصــل و در صنعت برق ســرمایه گذاری کنند و 
برای این منظور ابزارهای مختلف تامین مالی مانند 
صندوق پروژه، ابزار بدهی و شرکت های سهامی عام 
پروژه محور طراحی و در اختیار صنعت برق قرار داده 

می شود تا از بازار سرمایه تامین مالی کنند.
وی افزود: ما در ســازمان بورس بــدون هیچ فوت 
وقت ابزارهای لازم برای تامین مالی شــرکت های 
تولیدکننده برق را فراهم می کنیم. رئیس سازمان 
بورس   گفت: ما در ســازمان بورس آمادگی داریم 
در اســرع وقت مجوزهای لازم بــرای تامین مالی 
شــرکت های تولیدکننده برق از بازار ســرمایه را 

صادر کنیم.
رئیس ســازمان انرژی های تجدید پذیر هم گفت: 
صنایع موظف هســتند تا یک درصد از برق مورد 
نیاز خود را از انــرژی های تجدید پذیر تامین کند. 
محمود کمانی، رئیس سازمان انرژی های تجدید 

پذیر در آئین رونمایی از تابلو سبز فروش برق تجدید 
پذیر در بورس گفت: مهمترین اقدامات انجام گرفته 
ایجاد مدل های متنوع بــرای نیروگاه های تجدید 
پذیر است که در ابتدای دولت تنها خرید تضمینی 
وجود داشت تنها ۷۸۰ مگاوات انرژی تجدید پذیر 

توسعه یافت.
این مقام مسئول تصریح کرد: مطالبات نیروگاه ها به 
موقع انجام نمی شد و انگیزه ای برای سرمایه گذاری 
برای نیروهــای تجدید پذیر وجود نداشــت که با 
تلاش صورت گرفته شاهد رو نمایی از تابلوی سبز 
هستیم که می تواند منجر به سرمایه گذاری در این 

بخش شود.
وی ادامه داد: صنایع موظف هستند یک درصد از 
انرژی مورد نیاز خود را از تجدیــد پذیر ها تأمین 
کنند. به گفته این مقام مسئول قانون مانع زدایی بود 
که هزار مگاوات تجدید پذیر احداث کنند. کمانی 
توضیح داد: برای احداث نیروگاه ها محدودیت های 
وجود داشــت که در این روش محدودیتی وجود 
ندارد و همه می توانند درخواست خود را در درگاه 
مجوز ثبت کنند. وی ادامه داد: برای کاهش ریسک 
سرمایه گذاران در صورتی که سرمایه گذاری نتواند 
برق خــود را در بورس ارائه و خریــد و فروش کند 
ســاتبا با ۷۰ درصد نرخ کشف شــده در نیروگاه، 

مطالبات این افراد را تسویه خواهد کرد.
وی ادامه داد: با ورود انرژی هــای تجدید پذیر به 
بازار بورس، دخالــت دولت بــرای قیمت گذاری 
از بین خواهــد رفت و همچنیــن خریدار موظف 
اســت که طبق مقررات بورس، به موقع هزینه را 
به عرضه کننده برق پرداخت کنــد که در همین 
راستا مشکل مطالبات سرمایه گذاران نیز برطرف 
خواهد شد. وی با بیان اینکه پیش بینی می کنیم با 
وجود ایجاد فضای جدید، توسعه انرژی های تجدید 
پذیر سرعت بیشــتری بگیرد و افراد جدیدی وارد 
عرصه ســرمایه گذاری در این حوزه شوند، گفت: 
صنایع به میزانی که برق خود را از تابلوی برق سبز 
 خریداری کنند، در زمان پیک شــامل محدودیت 

برق نخواهند شد.

تامین مالی شرکت های تولیدکننده برق از بازار سرمایه 

تأمینبرقبرایصنایعافزایشمییابد
تامین یک درصد از برق صنایع از انرژیهای تجدید پذیر

پروازهای چارتری در ۶ مسیر 
داخلی ممنوع شد 

معاون هوانــوردی و امــور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشــوری در نامه ای به مدیران عامل 
شرکت های هواپیمایی پرواز چارتری از مبدا تهران 
به ۶ شــهر را ممنوع اعلام کرد. متن نامه حسن 
خوش خو خطاب به مدیران عامــل ایرلاین های 
داخلی به شــرح زیر اســت: پیــرو ابلاغیه مورخ 
۷/۴/۱۴۰۱ در خصوص ممنوعیت انجام پروازهای 
چارتری از مبدا تهران به شهرهای مشهد، شیراز، 
اصفهان، اهواز، بندرعباس و تبریز، مجددا متذکر 
می شــود هرگونه فروش بلیط در مسیرهای یاد 
شده در قالب پروازهای چارتری ممنوع است. لذا به 
منظور رعایت حقوق مسافرین از تاریخ این مکاتبه 
)۳۱/۲/۱۴۰۲( بــه مدت دو هفتــه فرصت داده 
می شود نسبت به ابطال تمام قراردادهای موضوع یاد 
شده و اطلاع رسانی به مسافران اقدام شود. بدیهی 
است در صورت مشاهده ارائه هرگونه بلیط چارتری 
در مسیرهای یاد شده، مجوز پروازی آن شرکت در 

مسیر مذکور به حالت تعلیق در خواهد آمد.

وزیر اقتصاد:
مجوزهای تجــارت و گمرکی 

ظرف یک هفته صادر شود
وزیر اقتصاد با اشــاره به تاکید رئیس جمهور در 
جلسه هیات دولت، گفت: دستگاه ها مکلف شدند 
تمام مجوزها، اســتعلام ها و آزمایش ها در حوزه 
تجارت و گمرک را ظرف مــدت هفت روز صادر 
کنند. سیداحســان خاندوزی با اشاره به گزارش 
رئیس جمهور در جلسه هیات دولت درباره صرف 
زمان طولانی در بعضی دســتگاه ها برای صدور 
مجوزها و پاسخ به استعلامات اظهار کرد: طبق 
گزارش رئیس جمهور در جلســه هیئت دولت، 
علیرغم اینکه هیئت مقررات زدایی و تســهیل 
محیط کسب و کار مصوب کرده که در بسیاری 
از زمینه ها از جمله در حــوزه تجارت خارجی و 
گمرکی، دستگاه ها باید حداکثر ظرف مدت هفت 
روز پاسخ مجوزهای لازم، استعلام ها و آزمایش 
های لازم برای کالاهای تجاری کشــور را صادر 
کنند تا فعالان اقتصادی ما کمتر در مسیر فعالیت 
اقتصادی و تجارت معطل بمانند، متاسفانه تعدادی 
از دستگاه های اجرایی کشور از این بازه زمانی هفت 
روزه تخطی کردند؛ بعضی از دســتگاه ها به طور 
متوسط ۱۳ و بعضی بالاتر تا ۱۷ روز زمان پاسخ 
دادن به مجوزهای حوزه تجارت و گمرکی کشور 
را طولانی کرده بودند که با دستور رئیس جمهور 
مکلف شدند که این بازه زمانی را به همان هفت 

روزه مصوبه قانونی کاهش دهند.
وزیر اقتصــاد تاکید کــرد: در رابطه بــا تعداد 
بخشــنامه های متعددی که در حــوزه تجارت 
خارجی و گمرک صادر می شــود، از آنجایی که 
یکی از گلایه های رهبر معظم انقلاب در جلسه 
با کارآفرینان همین تعدد، تکثر و تغییر متناوب 
آیین نامه ها، بخشنامه ها و دستورالعمل ها بود 
امروز گزارشی در هیات وزیران ارائه شد. خاندوزی 
ادامه داد: بر اساس این گزارش رویه های معیوب 
مانع تولید از جمله بخش نامه ها، آیین نامه ها که در 
دو ماه اول سال گذشته ۵۵ مورد در حوزه تجاری 
و گمرکی کشور و توسط دستگاه های مختلف از 
جمله وزارت صمت، وزارت جهاد و همه دستگاه 

حوزه تجارت بوده، به ۳۱ مورد کاهش پیدا کرد.
طبق اعلام وزارت اقتصــاد، وی همچنین گفت: 
دســتور رئیس جمهور این بود کــه در ۱۰ ماه 
باقیمانده امسال برای محقق شدن کامل هدف 
رشد تولید باز هم باید این عدد کمتر شود و فعالان 
اقتصادی بتوانند به شکل کاملاً پیش بینی پذیر در 
تقویم زمانی مشخص بخشنامه ها و آیین نامه ها را 

داشته باشند.
وزیر اقتصاد درباره تســهیل مجوزهای کسب و 
کار نیز اظهار کرد: ۵۰ مجوز دستگاه های اجرایی 
مجوزهایی هستند که نیازمند تایید نیست و صرفا 
ثبت درخواست برای صدور مجوز کفایت می کند 
و در مورد ســایر مجوزها هم فقط برای مواقعی 
که به جهت طولانی شدن مسئله استعلام های 
دستگاه های احراز هویت یا حوزه نظام وظیفه و 
دستگاه هایی از این دســت به طول می انجامد، 

ممکن است که زمان صدور اندکی طولانی شود.
خاندوزی همچنین یادآور شد: اتفاق بسیار مهمی 
که از روز ۲۸ اردیبهشت ماه در حوزه مجوز آغاز شد 
که می تواند فصل جدیدی در مساله تسهیل صدور 
مجوزها باشد این است که دیگر هیچ دستگاهی 
اجازه این را ندارد که بخشنامه و دستورالعملی را 
صادر کند مگر اینکه در درگاه ملی مقررات کشور 
ثبت شده باشد؛ بنابراین هر کدام از دستگاه های 
اجرایی کشور اگر بخواهد آیین نامه و دستورالعمل 
را صادر کند و در آنجا ثبت نکرده باشند نافذ نیست 

و لازم الاجرا نخواهد بود.
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سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در اطلاعیــه ای ضوابط قیمت گــذاری و فروش 
خودروهای مونتاژی را به شرکت های خصوصی 
اعلام کرد. پس از کش و قوس های بسیار در تعیین 
تکلیف قیمت خودروهای مونتــاژی، در نهایت، 
گویا خودروســازان خصوصی و شورای رقابت در 
جلســه ای که در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برگزار شد، با هم به توافق رســیده و قرار شد که 
خودروسازان مصوبه شورای رقابت را اجرایی کنند.  
سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
اطلاعیه ضوابط جدید فروش و قیمت خودروهای 
مونتاژی را اعلام کرده است که بر اساس آن، فروش 
محصولات صرفاً از طریق سامانه یکپارچه و هرگونه 
فروش خارج از سامانه، ممنوع خواهد بود؛ بدین 
ترتیب مراتب فروش و تخصیص به متقاضیان در 
قالب تعهدات شرکت ها است و بایستی بر اساس 
قیمت های مصوب اعلامــی، ایفای تعهد صورت 

گیرد. 
در اطلاعیه سازمان حمایت که با موضوع ضرورت 
رعایت کلیه الزامات قانونــی در عرضه خودرو که 
خطاب به پنج شرکت خودروساز خصوصی است، 

آمده است که:  ‘’با توجه به اطلاعات دریافتی پس 
از اعلام قیمت محصولات تولیدی آن شــرکت از 
طریق شــورای رقابت، مطابق تصمیمات جلسه 
شــماره ۵۶۶ و پیرو انعکاس برخی از موضوعات، 
از طریــق تماس های مکرر مردمــی، موارد ذیل 
جهت رعایت در اقدام و انجام امور اصلاحی تاکید 

می شود: 
۱- فروش کلی محصولات پنج شــرکت )صنایع 
خودروســازی ایلیا، فرداموتــور، کرمان موتور، 
مدیران خودرو و بهمن موتور( بر اساس تصمیمات 
جلسه ۵۴۳ شــورای رقابت و همچنین معاونت 
صنایع حمل ونقل صرفاً از طریق سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو و بــا هماهنگی مراجع ذی ربط 
صورت پذیرد و هرگونه عرضه خــودرو خارج از 
ســامانه مذکور اعم از فروش محصول توســط 
نمایندگی های آن شرکت در قالب تحویل فوری 
یا فروش اقساطی ممنوع و در حکم عرضه خارج 
از شبکه بوده و در صورت مشاهده در قالب قوانین 

تعزیری اقدام خواهد شد.
۲- بــا توجه به مشــارکت آن شــرکت در طرح 
تخصیص خــودرو از طریق ســامانه یکپارچه و 

تعیین و ابلاغ اولویت هــا، تمامی موارد اعلامی به 
آن شرکت در خصوص متقاضیان خرید خودرو، 
در قالب تعهدات آتی آن شــرکت تلقی شــده و 
باید بر اســاس قیمت های مصوب اعلامی نسبت 
به ایفای به موقع آن اقدام شــود. البته در صورت 
عدم اقدام آن شــرکت در انعقاد قرارداد در زمان 
مقرر مشخص شــده، مراتب از طریق از مصادیق 
 عدم عرضه خودرو بوده و وفق قانون تعزیرات اقدام 

خواهد شد.
 ۳- در خصوص آن دســته از محصولات تاکنون 
قیمت آن توســط شــورای رقابت اعلام نشده، 
ضروری اســت در حداقل زمان ممکن نسبت به 
تکمیل مستندات لازم اقدام و تمامی قراردادهای 
منعقده با مشتریان باید به نحوی تنظیم شود، تا 
ضمن رعایت مفاد آیین نامه اجرایی قانون حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان خودرو، به محض اعلام 
قیمت محصولات، شــرایط دریافــت و پرداخت 
مابه التفاوت احتمالی قیمــت خودرو از طرف آن 
شرکت یا مشــتریان پس از تعیین قیمت نهایی 

امکان پذیر باشد. 
۴- اخذ مبلغ خرید خــودرو از متقاضیان جهت 

عقد قرارداد، باید متناسب با نوع قرارداد تنظیمی 
)پیش فروش، فروش فوری و فروش فوق العاده سه 
ماه( صورت پذیرد. )فروش فوق العاده حداکثر سه 
ماه و در پیش فروش حداکثر یک ماه(؛ لذا دریافت 
و تکمیل وجه خودرو بر خلاف مفاد آیین نامه خارج 

از ضوابط و تخلف بوده و باید اصلاح شود.
۵- قیمت های مورد هم در صدور دعوتنامه های 
تکمیل وجه باید مطابق با قیمت های اعلامی بوده 
و هرگونه اعلام قیمت، اخذ وجه مازاد و... در حکم 
گرانفروشــی از طریق مصادیق تعزیری پیگیری 

خواهد شد.
با عنایت به مطالب فوق و نظــر به تذکرات قبلی 
انجام شده، مجددا تاکید می شود شرکت ها مکلف 
به رسیدگی به کلیه شــکواییه های مشتریان و 
مصرف کنندگان هستند و در صورت عدم همکاری 
لازم، شاکیان می توانند از طریق ادارات کل صنعت 
معدن و تجارت استان ها و معاونت بازرسی ذی ربط 
با ارائه شکواییه ها و گزارش های خود احقاق حق 
کنند.’’ ایــن نامه به امضای حســین فرهیدزاده 
رئیس ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 

تولیدکنندگان رسیده است.

معاون اشــتغال وزارت کار از هدفگذاری یک میلیون و 
۵۰هزار فرصت شغلی جدید برای ثبت در سامانه رصد 
کشور خبر داد و گفت: پارســال بیش از ۷۰۰هزار نفر 
بیمه شده جدید اجباری، مشاغل و حِرَف در این سازمان 

ثبت شد که به معنای ایجاد شغل است.
ایجاد اشتغال سالیانه یک میلیون نفری یکی ازاهداف 
دولت سیزدهم در راستای کاهش نرخ بیکاری است. سال 
گذشته وزیرکار و معاون روابط کار در گزارش های متعدد 
صحبت از ثبت بیش از یک میلیون کد ملی به معنی ایجاد 
شغل در سامانه رصد اشتغال کردند. علی رغم اینکه برخی 
منتقد نسبت به آمار اشتغالزایی بودند اما گزارش های 

ارائه شده صحت این مسئله را تأییدکرد.
سامانه رصد ثبت اشتغال یکی از راهکار هایی است که 
دولت برای ساماندهی اشتغال ایجاد کرده و افراد جویای 
کار می توانند با ثبت نام در ســامانه، درخواست خود را 
برای دریافت شغل مناسب اعلام کنند. صولت مرتضوی, 
وزیرکار درهفته کارگر ســال ۱۴۰۲ بیان کرد: شواهد 
بیانگر آن است که وعده رئیس جمهور در ایجاد سالانه 
یک میلیون شغل محقق شده و این مهم به شیوه های 

مختلف قابلیت صحت سنجی دارد.
وی ادامه داد: براســاس گزارش های موسسه پژوهشی 
تامین اجتماعی حدود یک میلیون و ۷۰۰هزار فرصت 
شغلی جدید در دولت سیزدهم در کشور ایجاد شده و این 
اقدام شایسته با وجود تعداد قابل توجهی بازنشسته اجازه 

نداده است که ضریب پشتیبانی صندوق تامین اجتماعی 
سیر نزولی داشته باشد و اکنون ضریب این صندوق مثبت 

ارزیابی می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: این وزارتخانه 
یکی از دستگاه هایی اســت که در راه اندازی واحدهای 
تولیدی راکد و تعطیل نقش دارد و در این راســتا همه 
نهادها باید به وظایف خود عمل کنند و در طول فعالیت 
دولت سیزدهم شمار قابل توجهی از این واحدها به چرخه 

تولید بازگشته اند.
محمود کریمی بیرانوند, معاون توســعه کارآفرینی و 
اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 
پرداخت ۱۰۰هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال در 
کشور گفت: بیش از یک میلیون و ۳۰۰هزار کد ملیّ طی 

سال ۱۴۰۱در سامانه کشوری »رصد« ثبت شده است.
وی گفت: ایجاد ســالانه یک میلیون فرصت شغلی از 
شعارها و اهداف عالیه دولت مردمی سیزدهم است که هر 

سال برای تحقق این مهم برنامه ریزی می شود.
وی افزود: یک میلیون و ۲۱۲هزار فرصت شغلی جدید 
برای ســال ۱۴۰۱در نظر گرفته شــده بود که در این 
راستا بیش از یک میلیون و ۳۰۰هزار کد ملیّ منحصر 
روی سامانه رصد ثبت شده اســت و تاکنون میانگین 
صحت سنجی کشور نیز با ثبت ۹۵۰هزار کد ملیّ صورت 
گرفته و تمــام اطلاعات جزیی در خصــوص این افراد 

موجود است.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت گفت: 
تجارت غیرنفتی ایران و اندونزی در سال گذشته به 
حدود یک میلیارد دلار رسید که حدود ۸۴۷ میلیون 
دلار سهم صادرات و ۱۱۹ میلیون دلار سهم واردات 

کشورمان بوده است.
 »سید روح اله لطیفی« در آستانه سفر رییس جمهور 
به اندونزی اظهار داشت: در سال گذشته یک میلیون و 
۸۱۸ هزار و ۵۵۸ تن کالا به ارزش ۹۶۵ میلیون و ۱۵۹ 
هزار و ۶۲۶ دلار بین ایران و اندونزی کالای غیرنفتی 
تبادل شد که یک میلیون و ۷۲۵ هزار و ۳۴۰ تن به 
ارزش ۸۴۶ میلیون و ۵۳۹ هزار و ۶۵۵ دلار صادرات 
کالای ایرانی به اندونزی بوده و ۹۳هزار و ۲۱۹ تن کالا 
به ارزش ۱۱۸میلیون و ۶۲۲ هزار و ۹۷۱ دلار واردات 

ایران از اندونزی بوده است .
وی در خصوص کالاهای صادراتی ایران به اندونزی 
گفت: بیش از ۹۵ درصد صــادرات ایران به اندونزی 
در سال ۱۴۰۱ محصولات فولادی و آهنی بوده و پنج 
درصد دیگر شامل خرما، کشــمش، ادویه، زعفران، 
سنگ مرمر، مشتقات پتروپالایشــگاهی، قیر، مواد 
شیمیایی، کف پوش، دارو، سنگ فیروزه، روی، اجزای 
هواپیما، تلمبه های گریز از مرکز، دوربین چشمی و 

دستگاه های علائم حیات و تجهیزات پزشکی بودند .
لطیفی در خصوص کالاهــای وارداتی از اندونزی در 
سال گذشته توضیح داد: ماهی های زینتی، نارگیل، 

قهوه، ادویه، روغن پالم، روغن نارگیل، گلیسرول، پودر 
کاکائو، انواع پودر خوراکی، آب اکسیژنه، واکسن، مواد 
شــیمیایی، الکل های صنعتی، پلیمرهای پروپیلن، 
براق کننده ســطوح، لوله و شــیلنگ، ورق کائوچو، 
تسمه، انواع لاستیک، زغال چوب، تخته فیبری، خمیر 
چوب و کاغذ، کاغذ و مقوا، قرقــره، پنبه، نخ، پارچه، 
فولاد ضدزنگ، شنی ماشــین آلات راه سازی، موتور 
و لوازم یدکی خودرو، پرینتر، لوازم منفصله و یدکی 
موتورســیکلت، لوازم الکتریکی خودرو و تجهیزات 
پزشــکی کالاهای وارداتی ایران از پرجمعیت ترین 

کشور مسلمان در سال گذشته بوده است.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در 
خصوص صادرات ۱۰ساله ایران به اندونزی گفت: در 
آغاز دولت سیزدهم، در سال ۱۴۰۰، بالاترین میزان 
صادرات ده سال گذشته به اندونزی رخ داده که این 
میزان یک میلیارد و ۸۱ میلیــون و ۵۰۱ هزار دلار 
بوده، در ســال ۹۹ صادرات به اندونزی ۶۷۴ میلیون 
دلار، سال ۹۸ حدود ۹۱۵ میلیون دلار، سال ۹۷ هم 
۷۵۵ میلیون دلار، سال ۹۶ حدود ۶۴۹ میلیون دلار، 
سال ۹۵ حدود ۱۷۳ میلیون دلار، سال ۹۴ حدود ۹۶ 
میلیون دلار، سال ۹۳ حدود ۷۰ میلیون دلار و سال 
۹۲ هم ۵۹ میلیون و ۵۰۰ هزار دلار بوده اســت که 
نشان دهنده رشد ۱۸ برابری صادرات ایران، در این 

دوره ۱۰ساله بوده است .

فروش خودروهای مونتاژی توسط نمایندگی ها ممنوع شد

تجارت یک میلیارد دلاری ایران با اندونزیهدف گذاری ایجاد یک میلیون و ۵۰ هزار فرصت شغلی جدید
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3 بازار

یک مقام مسئول در بانک مرکزی ضمن اشاره به نقش منفی 
حساب های اجاره ای در نابسامانی های بازار ارز گفت: افرادی 
که هویت و حســاب های خود را اجاره می دهند، بار قضائی و 
حقوقی سنگینی بر دوش خود خواهند گذاشت. ممکن است 
برای شــما هم اتفاق افتاده باشد که با تیترهایی همچون کار 
اینترنتی در منزل با درآمد بالا و بدون هیچ تخصصی روبه رو 
شده باشید، لذا بهتر است بدانید افرادی که از این تیتر استفاده 
می   کنند، طعمه هایشان را از میان افرادی که به دنبال درآمد 

بالا که اغلب سواد و تخصص کافی ندارند انتخاب می کنند.
این دسته از کلاهبرداران از شما می خواهند یک حساب بانکی 
جدید ایجاد نموده و اطلاعات حساب خود را در اختیارشان 
قرار دهید و شــما نیز باتوجه به اینکه موجودی حساب صفر 
اســت خیال می کنید که هیچ خطری با انجام این کار شما 
را تهدید نخواهد کرد. جالب است بدانید برخی قربانیان این 
روش کلاهبرداری، پیــش از افتــادن در دام، عنوان »اجاره 
حساب بانکی« را شــنیده و از جرم بودن انجام این کار مطلع 
بوده اند. کارفرمای جعلی، هرگز به صورت مستقیم به موضوع 

اشاره نکرده و همان طور که گفتیم، از عنوان هایی مثل »کار در 
منزل« استفاده می کنند. باتوجه به آگاه شدن مردم نسبت به 
بسیاری از روش های کلاهبرداری، ممکن است فرد از همان 
ابتدا سراغ اصل موضوع نرفته و نخست کارهایی ساده، با درآمد 
بالا، به شما بسپارد و سپس به منظور جلب توجه، مبالغی را نیز 
برایتان واریز کند. البته این پول نیز از طریق یک حساب بانکی 
اجاره ای دیگر واریز خواهد شــد، چرا که کلاهبردار مایل به 

فاش شدن هویت واقعی خود نیست.
پول شــویی، کاربرد اصلی حســاب های اجاره ای اســت. اما 
منظور از این کلمه چیست؟ پول حاصل از اعمال خلاف مثل 
قاچاق مواد مخدر، فعالیت های تروریستی، قاچاق کالا، حمله 
فیشینگ و دیگر روش های سرقت دارایی ها از اینترنت، کثیف 
است و مورد پیگرد قانونی قرار می گیرد. نمی توان از این پول به 
طور عادی استفاده کرد، چرا که خیلی زود بلوکه خواهد شد. 
حال با شســتن این پول ها، کثیفی شان از بین خواهد رفت و 
مجدداً می توان آن ها را خیلی عادی وارد چرخه اقتصادی کرد.

به واسطه پول شــویی، تبهکاران قادر خواهند بود از پولی که 

به صورت نامشــروع به دســت آمده و تحت پیگرد قرار دارد، 
به راحتی استفاده کنند. حال یکی از روش های کلاهبرداری 
سایبری و کسب پول کثیف، فیشــینگ است. برای عده ای، 
حساب بانکی اجاره ای روشــی برای فرار از مالیات یا حتی از 
میان برداشتن رقبای خود اســت، اما در حال حاضر یکی از 
متداول ترین کاربردهایش، تمیزکردن پول سرقتی حاصل از 

فیشینگ محسوب می شود.
مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان 
اینکه بسیاری از مردم نسبت به پیامدهای پدیده حساب های 
اجاره ای بی اطلاع هستند گفت: هویت های اجاره ای در اکثر 
مواقع یک اتفاق مشهود است. هویت ها و حساب های اجاره ای 
عمدتاً در اقشار ضعیف جامعه به وجود می آیند. همچنین این 
افراد با اجاره هویت و حساب های خود مورد سوءاستفاده قرار 
می گیرند. شناسایی این موارد بار قضائی و حقوقی سنگینی 
بر دوش افرادی که حساب های خود را اجاره می دهند خواهد 

گذاشت.
وی افزود: با برخوردهایی که در ایــن زمینه انجام می گیرد 

امیدوار هستیم روزبه روز این مسئله کاهش یابد. در این راستا 
پروژه تفکیک حساب های تجاری از غیرتجاری که در چند روز 
گذشته افتتاح و رونمایی شــد به کاهش مسئله حساب های 
اجاره ای کمک شایانی خواهد کرد. البته فقط موضوع تفکیک 
حســاب های تجاری از غیرتجاری به تنهایی کافی نیست و 

اقدامات دیگری نیز باید در کنار آن صورت گیرد.
محرمیان ادامه داد: این جرائم عمدتاً ســازمان یافته هستند 
و به صورت شبکه ای فعالیت می کنند و بســیاری از افرادی 
که داخل این شبکه هســتند، خبر ندارند که در یک شبکه 
غیرقانونی قرار گرفته اند. اطلاع رسانی ها در این زمینه کافی 
نبوده و فقط به پیامک هایی که از ســوی پلیس فتا به مردم 

اطلاع رسانی می شود محدود شده است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکــزی در پایان گفت: برای 
مردم هنــوز این موضوع عجیب نیســت که بــا فرد دیگری 
معامله انجــام داده و پول آن را به شــخص ســومی بدهند. 
به عبارت دیگر کسانی که حساب های خود را اجاره می دهند 
مورد سوءاستفاده قرار گرفته و ازآنجایی که ارقام جابه جا شده 

در این زمینه بسیار بالا هستند، درگیر پرونده های فیشینگ، 
پول شویی و قاچاق ارز می شوند. اگر که فردی کارت خود را به 
فرد دیگری برای اجاره واگذار نماید و وجهی را که منشأ آن ها 
از اعمال مجرمانه بوده است را در حساب بانکی خود نگهداری 
و یا اقدامی نســبت به نقل وانتقال آنها انجــام دهد، علاوه بر 
معاونت در جرم اصلی و تحمل مجازات مقرر برای آن جرم، به 
جرم پول شویی که مجازات آن استرداد تمام وجوه تراکنش 
شده و سود بانکی مقرر و جزای نقدی به میزان یک چهارم مبلغ 

تراکنش شده است، محکوم می شود.
علاوه برآن بر اســاس قانون مالیاتی، اجاره دهندگان حساب 
را با مشــکل بزرگی در زمینه پرداخت مالیــات با رقم های 
نجومی روبه رو می کنــد و همچنین بــرای اجاره دهندگان 
نیز، پرونده هایی با عنوان پول شویی تشکیل می شود و برای 
وثیقه باید مبلغ کامل حساب و تراکنش های مالی انجام شده 
را وثیقه قرار دهند که باتوجه به رقم ســنگین و توانایی مالی 
پایین افراد قربانی، زمینه ســاز زندان بــرای اجاره دهندگان 

کارت بانکی می شود.

سهم بالای حساب های اجاره ای در نابسامانی بازار ارز 
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مدیرعامل کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران ضمن 
اشــاره به توافق  با ۳ بندر روس ها برای برقراری خط 
منظم کشتیرانی  ایران-روسیه ، گفت: خطوط حمل و 
نقل دریایی خزر تجهیز شده و این ناوگان با ۲۶ فروند 
شناور جنرال کارگو، ظرفیت حمل ۳۶۰۰ تی ای یو و 

۱۰۴ هزار DWT بار را دارد.
 محمدرضا مدرس خیابانی با اشــاره به توافق ریلی 
رشت- آستارا که از ســوی رؤسای جمهور دو کشور 
ایران و روسیه به امضا رســیده، اظهار داشت: گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در راستای همین 
توافق، اقدام به امضای موافقتنامه خرید و ســاخت 
کشتی با باشــگاه همگرایی کریدور شمال- جنوب 

کرده است.
مدیرعامل گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
با بیان اینکه گروه کشتیرانی با در اختیار داشتن ۱۳۹ 
فروند کشــتی در انواع مختلف، ظرفیت حمل بار ۵ 
میلیون DWT را دارد، گفت: کشتی های این ناوگان، 
در کنار ۲۹۴ هزار تی ای یــو کانتینر ملکی و ۱۳۹۴ 
واگن، در آسیا و اقیانوسیه، کشــور های CIS و سایر 

کشور های آسیایی، آفریقایی و اقیانوسیه تردد دارد.
وی تصریح کرد: در این راســتا خطوط حمل و نقل 
دریایــی در دریای خزر نیز ظرف ماه های گذشــته 
تجهیز شده و هم اکنون این ناوگان با ۲۶ فروند شناور 
جنرال کارگو، ظرفیت حمل بار ۳۶۰۰ تی ای یو و ۱۰۴ 
هزار DWT را دارد. مدرس خیابانی گفت: همچنین 
در حوزه حمل سراسری بار در کریدور های شمال به 
جنوب و شرق به غرب نیز برنامه ریزی دقیقی صورت 
گرفته تا با استفاده از ظرفیت های حمل و نقل ترکیبی، 
کالا از بنادر شمالی ایران به مقصد سایر بنادر حاشیه 

دریای خزر حمل شود.
مدیرعامل گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
با تأکید بر اینکه حمل بار در قالب کریدور شــمال- 
جنوب از نظر مسافت و زمان تا ۴۰ درصد کوتاه تر و 
از نظر هزینه تا ۳۰ درصد ارزان تر است، گفت: انتقال 
حدود یک ماهه کانتینر از بنادر دنیا به مسکو در مقابل 
ترانزیت ۴۵ روزه از دریــای بالتیک، از جمله مزایای 

حمل بار در قالب کریدور شمال- جنوب است.
مدرس خیابانی با اشاره به قابل رقابت بودن حمل بار در 
قالب کریدور شمال- جنوب با حمل بار از طریق کانال 
سوئز گفت: حمل بار در مسیر کریدور شمال- جنوب 
یکی از میان بر هــای مهم در صنعــت حمل و نقل 

دریایی جهان به شــمار می رود. به گفته مدیرعامل 
گروه کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران، در سال 
۱۴۰۱ بالغ بر ۵۴ هزار تی ای یو و ۷۲۰ هزار تن کالا از 

کشور های مختلف دنیا حمل شده است.
مدرس خیابانی تأســیس شــرکت لجســتیک و 
افزایش ظرفیت حمل کشــتیرانی در دریای خزر و 
سرمایه گذاری ۷۲۳ میلیون روبلی در بندر سالیانکا 
را از جمله اقدامات مهم گروه کشــتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران در جهت تقویت کریدور شمال- جنوب 
دانست و گفت: ظرفیت حمل کشتیرانی در دریای 
خزر در بخش فله به ۱۳۰ هزار تن و در بخش کانتینر 
به ۱۰۰ هزار تی ای یو رسیده است؛ ضمن اینکه توسعه 
زیرساخت های بندر سالیانکا و خرید کشتی نیز در این 

مسیر صورت گرفته است.
وی ادامه داد: برقراری خط مستقیم و منظم چین- 
هند، کشور های آفریقایی از طریق بندر عباس و چابهار 
به مقاصد کشور های حاشیه دریای خزر و روسیه و نیز 
تدوین سند راهبردی همکاری برای توسعه روابط با 
روسیه و کشور های حوزه دریای خزر از جمله دیگر 
اقدامات گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران طی 

ماه های گذشته بوده است.
مدرس خیابانی به توافق با ۳ بندر روس برای برقراری 
خط منظم کشتیرانی از بنادر ایران خبر داد و گفت: 
همچنین خرید ۳۳۰ واگن ریلی جهت تقویت ناوگان 
ریلی در مسیر های ترانزیتی در کنار خرید ۵۴ هزار 
کانتینر جهت ورود به چرخــه حمل و نقل از جمله 
دیگر اقدامات بوده است؛ ضمن اینکه مذاکره، خرید 
و سفارش ســاخت تعدادی کشــتی برای تقویت 
مســیر های کریدوری نیز اقدام دیگــری در جهت 
تقویت حمل بار در دریای خزر به مقصد روســیه به 

شمار می رود.
مدرس خیابانی در بخش دیگری از سخنان خود بر 
ضرورت تعامل و همکاری بیشتر اعضا برای افزایش 
مراودات فــی مابین و حل مشــکلات به خصوص 
بر اســاس مشــترکات موجود تأکید و بیــان کرد: 
محدودیت های تردد، تأمین منابع مالی، کمبود آبخور 
بنادر و افُت آب دریای خزر، معطلی کشتی ها، خدمات 
گمرکی و نبود تخفیفات بندری از جمله چالش های 
موجود بر سر توسعه حمل بار به مقصد روسیه است 
که ضروری است در این مســیر هم گام های جدی 

برداشته شود.

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی، 
گفت: با هر کشــتارگاه، فروشگاه و عوامل عرضه 
که بالاتر از قیمت مصوب عرضه مرغ داشته باشد 

برخورد قانونی شدید خواهد شد.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی وزارت جهاد 
کشــاورزی، حســین دماوندی نژاد، معاون امور 
تولیدات دامی وزارت جهاد کشــاورزی در سفر 
دو روزه به مازندران و در جلسه اضطراری قرارگاه 
امنیت غذایی این اســتان که به صورت وبینار با 

حضور معاونان و مدیران ارشــد استانی در محل 
سازمان برگزار شد، اظهار داشت: با هر کشتارگاه، 
فروشگاه و عوامل عرضه که بالاتر از قیمت مصوب 
عرضه مرغ داشــته باشــد برخورد قانونی شدید 
خواهد شــد. وی با بیان این کــه بالاترین آمار 
جوجه ریزی مربوط به اســتان مازندران اســت، 
افزود: مازندران پیشرو صنعت طیور کشور است 
و باید برنامه های توســعه صنعت طیور به عنوان 
استان معین در تامین گوشت مرغ سایر مناطق 

در این استان اجرایی شود.  در سفر دماوندی نژاد 
معاون امور تولیدات دامی به استان مازندران، رصد 
واحدهای مرغ گوشتی و کشــتارگاه های استان 
بر اساس آمار و اطلاعات ســامانه های مرتبط با 
طیور و واحدهای دارای مرغ بیش از سن مصوب، 
شناسایی و اقدامات لازم با همکاری معاونت های 
مربوطه با سازمان جهاد کشــاورزی استان برای 
ارســال روزانه مرغ مورد نیاز تهران از این استان 

انجام پذیرفت.

رئیــس ســازمان ملــی بهــره وری با اشــاره 
به اینکه، رشــد اقتصادی بیــش  از ۳ درصدی 
باید ۳ ســال دیگر تداوم یابد، گفــت: در حوزه 
 کشــاورزی ۹ میلیارد مترمکعب هدررفت آب 

وجود دارد
 میرسامان پیشــوایی با اشــاره به هدر رفت ۹ 
میلیارد متــر مکعب آب در حوزه کشــاورزی ، 
اظهار کرد: این رقم، کل آب شــرب قطر و چند 
کشور عربی را پوشش می دهد. در برنامه ششم 
توســعه ۲۰۶ درصد از رشــد اقتصادی باید از 
بهره وری محقق می شــد اما فقط ۴ دهم درصد 
از محل بهره وری محقق شده است. بر این اساس 
صدای بهره وری به دستگاه ها به درستی منتقل 

نمی شود.
وی افزود: نظام حکمرانی باید فقط یک مداخله 
کلیدی داشته باشــد و آن مداخله این است که 
اقدامی صورت دهد که نفع در بهره وری باشــد. 

بر این اساس یک ســوال مطرح است که چطور 
می شود از مدیر یک  مجموعه پتروشیمی انتظار 
داشت در حوزه کاهش مصرف و ارتقاء بهره وری 
سرمایه گذاری کند در حالیکه قیمت گاز از آب 

معدنی ارزان تر است.
رئیس ســازمان ملــی بهــره وری تصریح کرد: 
بهــره وری در حــوزه ارتباطات بیــش از هدف 
برنامه ششم رشد کرد اما در حوزه نفت و گاز رقم 
محقق شده بهره وری بسیار پایین تر از ترازهای 
برنامه ریزی شده بود. چرا که در حوزه ارتباطات 
کمتریــن قوانین دســت و پا گیر و بیشــترین 
رقابت را داشتیم. این مقام مســئول ادامه داد: 
در حوزه هایی که بهره وری رشــد نکرده است، 
"انحصار" غلبــه داشــته و نقش آفرینی دانش 
بنیان ها محدود بوده اســت. بر این اساس تمام 
تلاش نظام حکمرانی باید بر این اساس باشد که 

بهره وری به صرفه باشد.

گمرک چین از رشــد ۴۶ درصدی صادرات این 
کشــور به ایران در ۴ ماهه نخست سال جاری 
میلادی خبر داد و ارزش مبادلات دو کشــور را 
در این مدت بیــش از ۵ میلیارد دلار اعلام کرد. 
جدیدترین آمار منتشر شــده از سوی گمرک 
چین نشان می دهد مبادلات تجاری این کشور 
با ایران در ۴ ماهه نخست سال جاری میلادی با 
رشد ۴ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شــده و به ۵ میلیارد و ۲۳۰ میلیون دلار 

رسیده است.
ارزش مبادلات دو کشــور در ماه هــای ژانویه 
تا آوریل ســال ۲۰۲۲ بالغ بــر ۵ میلیارد و ۲۰ 
میلیــون دلار اعلام شــده بــود. واردات چین 
از ایــران در ۴ ماهه نخســت ۲۰۲۳ با کاهش 
۳۹ درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل 
مواجه شــده و به ۱ میلیارد و ۵۲۰ میلیون دلار 
رسیده اســت. چین در مدت مشــابه سال قبل 

 ۲ میلیــارد و ۴۹۰ میلیــون دلار کالا از ایران 
وارد کرده بود.

با وجود کاهش ۳۹ درصدی ارزش واردات چین 
از ایران در ۴ ماهه ۲۰۲۳ که تا حد زیادی ناشی 
از افت قیمت نفت بوده اســت صادرات چین به 
ایران در این مدت با رشــد ۴۶ درصدی مواجه 
شده و به ۳ میلیارد و ۷۱۰ میلیون دلار رسیده 
است. چین در ماه های ژانویه تا آوریل سال قبل 
 ۲ میلیــارد و ۵۳۰ میلیــون دلار کالا به ایران 

صادر کرده بود.
بر اســاس این گزارش چین در ماه آوریل سال 
جاری ۳8۶ میلیــون دلار کالا از ایــران وارد و 
۷۹۷ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده است. 
واردات چین از ایران در این ماه ۳۰ درصد کاهش 
و صادرات این کشــور به ایران نیــز همین رقم 
یعنی ۳۰ درصد نسبت به ماه آوریل سال ۲۰۲۲ 

افزایش داشته است.

رئیس اتحادیه نانوایان ســنگکي تهران با بیان 
اینکه ۶۰ درصد از مراجعــات تعزیرات نانوایان 
هســتند؛ گفت: دولت نانواهایي که نان سنگک 
را پنج هــزار تومان مي فروشــند بــه راحتي 
جریمه هاي ۳۰ و ۴۰ میلیــون توماني مي کند 
که از توان نانوایان این مقادیر خارج اســت؛ اما 
 اجازه افزایــش قیمت لبنیاتي هــا را به راحتي 

صادر مي کند.
محمد ســلیماني، رئیــس اتحادیــه نانوایان 
ســنگکي تهران تاکید کرد: به نظر مي رســد 
دولت قصد دارد ۱۵ درصد کمــک هزینه را به 
صورت نقدي به نانوایــان پرداخت کند و قیمت 
نان را به صورت دســتوري ثابت نــگاه دارد، اما 
این موضوع اشــتباه اســت بخصوص زماني که 
 در تصمیم گیري ها نظر فعــالان صنف گرفته 

نمي شود.
رئیس اتحادیه نانوایان ســنگکي تهران با تایید 

خبر کاهش ســهمیه هاي نانوایــان گفت: این 
موضوع در راستاي هدف طرح هوشمند سازي 
نانوایــان و در صدد حــذف آرد با نــرخ دولتي 
و پرداخت نرخ ما بــه التفاوت آرد بــه نانوایان 
 انجام شد که در عمل این اتفاق به گونه دیگري 

رقم خورد. 
محمــد ســلیماني ادامــه داد: اجــراي موفق 
این طرح باعث مي شــود تا نانوایــان دیگر آرد 
فروشي نداشــته باشــند گرچه با مسائل پیش 
 آمده نانوایــان انگیزه پخت نان را نیز از دســت 

داده اند.
ســلیماني عملکرد دســتگاه هاي پــوز را نیز 
نامناســب خوانــد و تاکیــد کــرد: بســیاري 
از نانوایــان طــرز عملکــرد ایــن دســتگاه 
هــا را هنــوز یــاد نگرفتــه انــد در حالي که 
 مجبور هســتند تا تنها بــه این طریــق نان را 

بفروشند.

ســتاد تنظیم بازار با افزایــش ۳۰ درصدی نرخ 
جابجایی کالا در بخش حمل و نقل عمومی جاده 
موافقت کرد. رئیس ســازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای در نامــه ای خطاب به مدیران کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان های سراسر 
کشور اعلام کرد: ســتاد تنظیم بازار در خصوص 
تعدیل نرخ جابجایــی کالا در بخش حمل و نقل 
عمومی جاده بــا اعمال افزایــش ۳۰ درصدی 

موافقت کرد.

بر این اســاس نرخ شــاخص با اعمــال افزایش 
۳۰ درصــدی، ۵,۵۰۰ ریال بــه ازای حمل هر 
تــن- کیلومتر مصــوب شــد. نــرخ جدید از 
اول خــرداد بــه صــورت متمرکز و ســتادی 
 در ســامانه مدیریــت کنتــرل بارنامــه اعمال 

می شود.
ســازمان راهــداری در ایــن بخشــنامه تاکید 
دارد کــه فایــل جدید نــرخ مســیر بارگیرها 
از دفتــر فنــاوری اطلاعــات و ارتباطــات این 

ســازمان قابــل دریافت اســت و مدیــران کل 
در صورت مشــاهده موارد نامتعــارف موضوع 
 را در اســرع وقــت به دفتــر حمــل و نقل کالا 

اعلام کنند.
بر اســاس این گــزارش ســال گذشــته ۵۱۱ 
میلیــون تــن کالا در شــبکه نــاوگان بــاری 
جــاده ای جابجــا شــد کــه ســه درصــد در 
 مقایســه با ســال قبــل از آن افزایش داشــته 

است.

رییــس ســازمان ملــی 
بهره وری اعــلام کرد: در 
دو سال گذشــته از دولت 
سیزدهم، شاخص بهره وری 
کل عوامــل تولید رشــد 
مثبت داشته است. میر سامان پیشوایی در همایش 
ملی بهره وری ایران اظهار کرد: در دو سال گذشته 
از عمر دولت سیزدهم شاخص بهره وری کل عوامل 
تولید رشد مثبتی داشته است و در سال گذشته و 
بر اساس برآورد ۹ ماهه ســال گذشته، ۳.۵ درصد 
از رشــد اقتصادی ۵.۴ درصدی از محل بهره وری 

بوده است.
وی افزود: از ســوی دیگر شــاخص بهره وری کل 
عوامل تولید به بالاترین حد خود در ۱۰ سال اخیر 

رسیده است اما اگر این شاخص بخواهد اثر خودش 
را روی درآمد ســرانه بگذارد و نشان دهد حداقل 
باید تا ســه ســال آینده این روند ادامه پیدا کند. 
رییس سازمان ملی بهره وری گفت: برآورد ۹ ماهه 
سال ۱۴۰۱ حاکی از این است که ۳.۵ درصد رشد 

اقتصادی از محل بهره وری بوده است.
»میرسامان پیشــوایی« اظهار داشــت: شاخص 
متوسط اســتفاده انرژی در ایران ۲.۵ برابر جهانی 
است و در زنجیره تامین کشاورزی ۲۵ تا ۳۰ درصد 
آب کشور هدر می رود. وی بیان کرد: در برنامه ششم 
توسعه مقرر شد که ۲.8 درصد رشــد اقتصادی از 
محل بهره وری باشــد که در پایان برنامه تنها ۰.۴ 
درصد محقق شد. رییس ســازمان ملی بهره وری 
اظهار داشــت: مخالف این هســتم که دولت باید 
بهره وری را ارتقا دهد زیــرا حکمرانی می تواند یک 
مداخله کلیدی داشــته باشــد و آن این است که 

کاری کند بهره وری نفع داشته باشد.  وی با اشاره به 
برنامه ۶ توسعه گفت: در برنامه ششم توسعه حوزه 
ارتباطات بهره وری بالا و در حــوزه نفت و گاز بهره 
وری پایین داشتیم و دلیل آن این است که در حوزه 
ارتباطات رقابت بالا و قوانین دست و پاگیر کم بود. 
پیشوایی افزود: حوزه هایی که در برنامه ۶ توسعه رشد 
نکرد به این خاطر بود که انحصار بالا بود و حکمرانی 

باید کاری کند که بهره وری به صرفه باشد.
وی با بیان اینکــه در دو ســال اول فعالیت دولت 
سیزدهم شاخص بهره وری کل عوامل تولید رشد 
مثبت داشــت، افزود: برآورد ۹ ماهه سال گذشته 
نشان می دهد که ۳.۵ درصد رشد اقتصادی از محل 
بهره وری بوده است و رشــد ۵.۴ درصدی عوامل 
تولید در این مدت بالاترین رقم در ۱۰ سال گذشته 
بود و این به این معنی است که در مسیر درستی قرار 

گرفتیم و باید مستمر باشد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شاخص بهره وری کل عوامل تولید به بالاترین میزان در ۱۰ سال اخیر رسید

رشد شاخص بهره وری عوامل تولید

وزارت جهاد: با گرانفروشی مرغ شدیدا برخورد  می کنیم

۶۰ درصد مراجعات تعزیراتي مربوط به نانوایي هاستتجارت ایران و چین از ۵ میلیارد دلار گذشتهدررفت ۹ میلیارد مترمکعب آب در کشاورزی

نرخ حمل جابجایی کالا ۳۰ درصد افزایش یافت

توافق  با ۳ بندر برای برقراری خط منظم کشتیرانی  ایران-روسیه  الزامات خروج تولید از رکود  
مسعود دانشمند، اقتصاددان

برای رونق تولید در گام نخست باید نقدینگی 
به ســمت تولید هدایت شــود. باید ساختار 
اقتصادی بــه گونه ای اصلاح شــود که میل 
نقدینگــی به صورت طبیعی تنها به ســمت 
تولید باشد نه دلالی و واسطه گری. در شرایط 
فعلی چرخه گردش نقدینگی در کشور معیوب 
اســت. به عبارتی نقدینگی یا همان پولی که 
در دست مردم است باید به فعالیت تولیدی 
سرازیر شود تا در کنار رونق تولید اشتغال زایی 
و ایجاد درآمد داشته باشیم. سرمایه گذاری 
نقدینگی در بخــش تولید منجر بــه ایجاد 

اشتغال و کاهش نرخ بیکاری خواهد شد. 
شرایط اقتصادی موجب شــده پولی که در 
دست مردم است به بازارهای دیگر مانند ارز، 
طلا، سکه، خودرو، مسکن و... برود و این اقدام 
آسیب زیادی به تولید در کشــور وارد کرده 
اســت. چرخه معیوب ورود پول به بازارهای 
دارایی محرومیت تولید از ســرمایه گذاری 
را رقم زده اســت. پول و نقدینگــی در نبود 
فعالیت های اقتصادی به بازار دلار، ســکه و... 

رفته و تولید کاهش یافته است. 
از سوی دیگر برای تحقق رشد تولید و رونق آن 
باید بر صادرات توجه جدی شود. تولید باید بر 
پایه صادرات شکل بگیرد. به طور کلی اقتصاد 
کشور باید بر پایه صادرات برنامه ریزی شده و 
جلو برود. در حال حاضر خلق ارزش افزوده در 
اقتصاد کشور بسیار ناچیز است. در حالی که 
اگر ارزش افزوده ای خلق نکنیم، نمی توانیم 

صادرات مطلوبی داشته باشیم.
به دلیل نبود نقدینگی در واحدهای تولیدی 
برای گــردش مالی و اقتصــادی، روند تولید 
متوقف شــده  اســت. بنابراین ضرورت دارد 
نقدینگی به چرخه تولید برگردد. باید تلاش 
دولت روی راه اندازی صنایع کوچک و متوسط 
متمرکز شود تا نتایج خوبی را در حوزه تولید 
و کنترل نقدینگی را شاهد باشیم. همچنین 
باید موانع تولید و کسب وکار حل و فصل شود. 
راه دیگری وجود ندارد. خروج اقتصاد کشور 
از حالت رکود و رشد اقتصاد و تولید، نیازمند 

الزاماتی است که باید به آنها توجه کرد.
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امتیاز ویژه دولت برای صاحبان کســب وکار در 
سکوهای داخلی

معاون سیاست گذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری اطلاعات، معافیت 
مالیاتی کسب وکار اشخاص حقیقی را از مهم ترین حمایت های کارگروه 
اقتصاد دیجیتال دانست و گفت: کسانی که در سکوهای خارجی فعالیت 

دارند با حضور در سکوهای داخلی از این امتیاز بهره مند می شوند.
»حامد منکرسی« در حاشــیه حضورش در غرفه مرکز ارتباطات مردمی 
ریاست جمهوری در نمایشگاه کتاب تهران برای پاسخگویی چهره به چهره 
به سؤالات و دغدغه های بازدیدکنندگان از نمایشگاه، در خصوص اقدامات 
انجام شده برای حمایت از سکوهای دیجیتال و کسب وکارها گفت: در سال 
گذشته مصوبه ای در کارگروه اقتصاد دیجیتال داشتیم که ۳۰ نوع حمایت 
تعریف کرده که برخی از آنها از پارسال اجرایی شده و تعدادی هم در حال 

پیگیری است و امسال به صورت جدی آنها را دنبال خواهیم کرد.
معاون سیاست گذاری و اعتبار بخشی فناوری اطلاعات، معافیت مالیاتی 
کسب وکارهای اشخاص حقیقی را از مهم ترین حمایت های مصرح در این 
آیین نامه برشمرد و افزود: این امتیاز ویژه برای افرادی است که به  دنبال 
داشتن فضایی هستند تا بتوانند محصولات خود را از طریق فروشگاه های 
مجازی عرضه کنند و تبلیغات و فروش داشته باشند که بر اساس این مصوبه 

تمام این فعالیت ها از مالیات معاف خواهد بود.
منکرسی با بیان اینکه این معافیت در قانون بودجه ۱۴۰۲ هم به صراحت 
ذکر شده است، خاطر نشان کرد: کسانی که در سکوهای خارجی فعالیت 

دارند، با حضور در سکوهای داخلی می توانند از این امتیاز بهره مند شوند.

با هدف ارتقاء همکاری های فناورانه بین دو کشور؛
تجهیزات پزشکی ایران ساخت در اندونزی معرفی می شوند

تجهیزات پزشکی شرکت های دانش بنیان در راستای ارتقا همکاری های فناورانه 
دو کشور ایران و اندونزی معرفی می شوند. مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری شرکت های دانش بنیان برای آشنایی با 
زیرساخت های فناورانه اندونزی و توسعه بازار محصولات ایران ساخت به جاکارتا 
اعزام شدند.  این هیات متشکل از ۱۳ شرکت دانش بنیان است. این سفر همزمان 
با حضور ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران در کشور اندونزی برنامه ریزی 
شده اســت. این برنامه با هدف معرفی توانمندی های ایران در حوزه تجهیزات 
پزشکی و داروســازی و بهره مندی از ظرفیت های دو کشــور طراحی شده تا با 
حضور معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری بر عمق روابط 

علمی_اقتصادی دو کشور افزوده شود.
شــرکت ها با حضور در این ســفر ســه روزه از برنامه هایی چون برگزاری فروم 
اختصاصی، نشست های تجاری و مذاکره با طرف های اندونزیایی بهره مند می شوند.  
همچنین در این سفر تفاهمنامه ی علم و فناوری ایران و اندونزی به امضای مقامات 

رسمی دو کشور خواهد رسید.
همزمان با فروم تجهیزات پزشکی ایران، شرکت های دانش بنیان فعال در عرصه 
ساخت تجهیزات پزشــکی، محصولات فناورانه خود را در حضور سران دولتی 
دو کشور ارائه می کنند و نمایشــگاهی از این محصولات برای بازدید مقامات و 
شرکت های اندونزیایی فراهم خواهد شد. این فروم روز چهارشنبه در راستای انعقاد 

قراردادهای دو طرفه فناورانه برگزار خواهد شد.

با ثبت 6.5 ترابیت بر ثانیه؛
ترافیک داخلی در ایام جام جهانی رکورد زد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات خبر از ثبت رکورد ۶.۵ ترابیت بر ثانیه ای در زمان 
جام جهانی داد. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یکی از پیامرسان 
های بومی گفت: در یکسال گذشته که میزان استفاده از سکوهای داخلی افزایش پیدا 
کرد، توان وزارتخانه برای توسعه زیر ساخت های داخلی بسیج شد. وی ادامه داد: در 
این مدت رکورد جدید ۶.۵ ترابیت بر ثانیه برای ترافیک داخل در آذرماه )جام جهانی( 

ثبت شد که حاکی از آمادگی زیرساخت های ارتباطی کشور است.

تأسیس اولین پارک علم و فناوری ونزوئلا با استفاده 
از تجربه های ایران

رئیس جمهور ونزوئلا در مراسم افتتاح اولین پارک علم و فناوری ونزوئلا، با اشاره به 
سفر خود به ایران گفت: نخستین پارک علم و فناوری ونزوئلا با استفاده از تجارب 

ایران و الگوگیری از پارک فناوری پردیس تأسیس شده است.
به گزارش پارک فناوری پردیس، در مراسم افتتاح نخستین پارک علم و فناوری 
کشور ونزوئلا، نیکولاس مادورو رئیس جمهور این کشور با اشاره به سفر خود به ایران 
و بازدید از پارک فناوری پردیس گفت: در سفر به ایران و به دعوت معاونت علمی و 
فناوری رئیس جمهور بازدیدی از پارک فناوری پردیس داشتم که شگفت زدگی 
من و همراهانم را در پی داشت. پس از این بازدید، پارک فناوری پردیس به عنوان 
الگویی از توجه به علوم کاربردی و سرمایه گذاری لازم برای توسعه علمی، اقتصادی 
و صنعتی مورد مطالعه قرار گرفت و با افتتاح نخستین پارک علم و فناوری ونزوئلا، 

اولین گام در راستای نیل به توسعه علم و فناوری این کشور برداشته شده است.
در این مراســم که با حضور حجت الله سلطانی سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
کاراکاس و جمعی از وزرای کشــور ونزوئلا و نمایندگانی از کشورهای مختلف 
برگزار شد، مادرو با اشاره به رشد و توســعه علم و فناوری در ایران اظهار داشت: 
کلیه دانشمندان و محققان دنیا را به بازدید از ایران و پارک فناوری پردیس تشویق 
می کنم. بخش های گوناگون در آنجا با بهره گیری از سرمایه گذاری خصوصی و 
دولتی، توسعه علوم کاربردی برای تولید کلیه محصولات را پیش می برند. در آنجا 
۳۰۰ پروژه از سوی ۳۰۰ شرکت به اجرا گذاشته شده و به صنعتی سازی و ارتقاء 

محصولاتِ در خور احترام دست یافته اند.
رئیس جمهور ونزوئلا افتتاح نخستین پارک علم و فناوری ونزوئلا را الگوگیری از 
پارک فناوری پردیس و پیشرفتهای علم و فناوری ایران برشمرد و گفت: پیشرفت 
ونزوئلا در کلیه بخش ها متکی به دانش آن در حوزه های علم و فناوری پیشرفته 
است و می باید از طریق اتحاد با کشورهای برادر نظیر جمهوری اسلامی ایران و از 
طریق برادری و مودت عمیق با ۳۳ کشور عضو جامعه سالک با جایگزین کردن 

محصولات و نوآوری و تولید ملی به کلیه تحریم ها پایان دهیم.
بر اساس این گزارش، توسعه روابط علم و فناوری ایران و ونزوئلا از سال ۱۳98 و با 
سفر معاون علمی، فناوری، بهداشتی و آموزشی رئیس جمهور ونزوئلا به ایران وارد 
مرحله جدیدی شده است. نیکلاس مادورو رییس جمهور ونزوئلا و جمعی از وزرا و 
معاونان ریاست جمهوری این کشور طی سفر به ایران و پس از ملاقات های رسمی، 

۲۳ خرداد ۱۴۰۱ از پارک فناوری پردیس بازدید کردند.
در این بازدید وزرای امور خارجه، کشاورزی، ارتباطات، علوم و تکنولوژی، حمل 
و نقل و گردشگری ونزوئلا، نیکلاس مادورو را همراهی می کنند.مادورو، رئیس 
جمهور ونزوئلا، در سال ۱۴۰۱پس از بازدید از پارک خطاب به میزبانان ایرانیِ خود 
گفت: ما از شما در حوزه ایجاد و توسعه پارک های فناوری الهام گرفته ایم و بسیار 

علاقه مندیم با کمک، همراهی و حمایت شما این کار را در ونزوئلا انجام دهیم.
همچنین نمایشگاه دستاوردهای فناورانه جمهوری اســلامی ایران در ونزوئلا 
شهریور ۱۴۰۱ با حضور 8۲ شرکت دانش بنیان از جمله ۱8 شرکت از پارک فناوری 
پردیس در کاراکاس برگزار شد و علاوه بر دانشمندان و فناوران این کشور، مادورو 

رئیس جمهور ونزوئلا هم از این نمایشگاه بازدید کرد.

اخبار

رییس صنــدوق نوآوری و 
شکوفایی گفت:سهم اقتصاد 
دانش بنیان از تولید ناخالص 
داخلی کشور زمانی محقق 
می شــود که شــرکت ها و 
بنگاه های بزرگ وارد عمل شوند، چرا که بازار بزرگ 

نیازهای فناورانه متعددی دارد.
به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، تفاهم نامه 
همکاری میــان صندوق نــوآوری و شــکوفایی 
ریاســت جمهوری و هلدینگ مس سرچشــمه با 
موضوع همــکاری مشــترک در حوزه های تامین 
مالی طرح های ســرمایه گذاری با اولویت زنجیره 
ارزش مس با اتکا به توانمندی های شــرکت های 
دانش بنیان، کمک به جــذب منابع نهادهای مالی 
به ویژه شبکه بانکی کشور و تزریق آن به طرح های 
دانش بنیان حوزه مس و توسعه سرمایه گذاری های 
جسورانه در فناوری های ارزش آفرین صنایع مس 

به امضا رسید.
در این تفاهم  نامه طرفین بر ایجاد صندوق مشترک 
ســرمایه گذاری جســورانه به منظور تامین مالی 
طرح های سرمایه پذیر تاکید کردند. همچنین مقرر 
شد صندوق نوآوری نسبت به معرفی محصولات، 
خدمات و توانمندی های شرکت های دانش بنیان بر 
اساس نیازهای فناورانه »مس سرچشمه« و صنایع 

متبوع آن به این هلدینگ اقدام کند.
بر اســاس متن این تفاهم نامه، صنــدوق نوآوری 
همچنین در توسعه زنجیره ارزش اولویت دار صنعت 
مس از طریق سرمایه گذاری و تامین مالی عاملان 
توســعه زنجیره در چهارچوب قانون مشــارکت 
خواهد کرد. از ســوی دیگر این صندوق در جهت 
جلب مشارکت بانک ها جهت ســرمایه گذاری در 
 طرح های مورد تایید طرفین اقدامات لازم را انجام 

خواهد کرد.

رویکرد جدید صندوق نوآوری در زمینه 
توسعه اقتصاد دانش بنیان

در آییــن امضای ایــن تفاهم نامــه، محمدصادق 
خیاطیان، رییــس صندوق نوآوری و شــکوفایی 
ریاســت جمهوری، با بیان اینکــه رویکرد جدید 
صنــدوق نــوآوری در زمینــه توســعه اقتصاد 
دانش بنیــان همکاری بــا صنایع و شــرکت های 
بــزرگ در حوزه فناوری اســت، افــزود: ما زمانی 
در توســعه فناوری بیشــتر »عرضه محور« عمل 
می کردیــم و در ایــن میــان مخاطب مــا غالبا 
شــرکت های دانش بنیان کوچک و متوسط بودند 
و از سوی دیگر برای اینکه توســعه فناوری اتفاق 
بیافتــد، طرف عرضه بیشــتر مــورد حمایت بود 
 اما این ها نتوانســتند ســامان اقتصاد دانش بنیان 

را قوام بخشند.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به اینکه 
اقتصاد دانش بنیان با شــرکت های کوچک قابلیت 
شــکل گیری ندارد، گفت: اگرچــه نباید فراموش 
کنیم که همین شرکت های کوچک دستاوردهای 
بسیار خوبی داشــتند. نخبگان، استادان دانشگاه  
و فارغ التحصیلان تحصیلات تکمیلی توانســتند 
شرکت های دانش بنیانی را تاسیس کنند و فناوری 
را هم به خوبی توســعه دادند و خیلی از مسائل و 
نیازمندی های کشور به دست همین شرکت های 

کوچک حل شد.

شرط افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از 
تولید ناخالص داخلی کشور

وی گفت: با این همه اکنون نیاز کشور این است که 
ســهم اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی 
کشور افزایش پیدا کند و این مسئله زمانی محقق 
می شود که شرکت ها و بنگاه های بزرگ وارد عمل 
شوند، چرا که بازار بزرگ، نیازهای فناورانه متنوعی 

هم به دنبال دارد.
خیاطیان در ادامه با بیان اینکه صندوق نوآوری و 
شکوفایی امروز برای توســعه اقتصاد دانش بنیان 

با شــرکت های بزرگ وارد تعامل و همکاری شده 
است، گفت: برای مثال ما در هفته جاری با شرکت 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس تفاهم نامه همکاری 

منعقد کردیم.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی افزود: صنایع 
و مجموعه های بزرگ به همکاری با شــرکت های 
دانش بنیان علاقه مندند و ما این مســئله را به فال 
نیک می گیریم. در این میان حتما از تمایل شرکت 
مس سرچشــمه برای تعامل با شرکت های دانش 
بنیان و ســرمایه گذاری در این شرکت ها استقبال 
می کنیم و همــکاری با این مجموعــه حتما جزء 

اولویت های ماست.
وی با ارزشــمند خواندن ایجــاد معاونت نوآوری 
و نیز تشــکیل کمیته ارزیابی طرح هــای فناورانه 
در ساختار شــرکت مس سرچشــمه گفت: این 
اقدامات از جمله مواردی اســت که نشان می دهد 
شرکت مس سرچشمه به دنبال آن است که مسیر 
توســعه فناوری را در ســاختار خود هموار سازد. 
ما نیز در صندوق نوآوری و شــکوفایی از ابزارهای 
 حمایتــی خود بــرای تحقق این هدف اســتفاده 

خواهیم کرد.

تشکیل شورای سرمایه گذاری معین در 
شرکت مس سرچشمه

محمــد عابدی نژاد مدیــر عامــل هلدینگ مس 
سرچشــمه نیز در این نشســت عنوان کرد: یکی 
از اقدامات اولیــه ما در هلدینــگ، ایجاد معاونت 
نوآوری بود و گام دومی که برداشــتیم این بود که 
براساس یک برنامه زمان بندی، تمام شرکت هایی 
که ایده هایشــان به پایلوت تبدیل شــده و تجهیز 
صنعتی هستند را شناســایی کردیم. در این باره 
پارک های علم و فناوری، پردیس ها و مراکز دیگر را 

مورد بررسی قرار دادیم.
عابدی نژاد خبر داد: قرار است شورای سرمایه گذاری 
معین در شــرکت مس سرچشمه شــکل گیرد و 
ســه نفر از اعضای صندوق نوآوری و شکوفایی نیز 
در این شــورا حضور داشته باشــند تا نتایج آن با 
نظارت صندوق نوآوری مصوب شوند. وی در پایان 
تاکید کرد: تمایل نداریم سهم ما در پروژه هایی که 
می خواهیم در آن ها ورود کنیم، بالاتر از ۵۰ درصد 
شود. نگاه ما اجتماعی اســت و صرفا به سود فکر 
نمی کنیم. در این میان تمایل داریم به عنوان یک 

شتابدهنده عمل کنیم.

توسعه اقتصاد دانش بنیان با همکاری صنایع و شرکت های بزرگ

شرط افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص 
News kasbokar@gmail.com

نخستین رویداد و فن بازار تخصصی عرضه و تقاضای 
فناوری با عنوان »پلیس هوشمند« در صندوق نوآوری 
و شکوفایی ریاست جمهوری گشایش یافت و ۶۲ شرکت 
دانش بنیان محصولات فناورانه خود را برای فراجا به 

نمایش گذاشتند.
نخستین رویداد و فن بازار تخصصی عرضه و تقاضای 
فناوری با عنوان »پلیس هوشمند« با همکاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری، نیروی انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران، معاونت فناوری و نوآوری 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و پارک علم و فناوری 
دانشــگاه تهران در محل صندوق نوآوی و شکوفایی 

برگزار می شود.
این نمایشگاه دو روزه قرار اســت فردا سه شنبه دوم 
خرداد ماه با اســتقرار شــرکت های دانش بنیان در 
 ،B۲B میزهای مرتبط و برگزاری جلسات میز تخصصی

ارائه نیازهای فناورانه پلیس و تبادل تفاهم نامه با شرکت 
های دانش بنیان و اختتامیه ادامه خواهد داشت. علی 
اســدی رییس پارک علم و فناوری دانشگاه تهران در 
سخنانی در این رویداد گفت: پارک های علم و فناوری 
و شرکت های دانش بنیان توانســته اند در جهت رفع 
نیازهای کشور به وظایف خود عمل کنند، اما ظرفیت ها 

و پتانسیل ها نشان می دهد خلأها همچنان باقی است.
وی افزود: باید بین شرکت های دانش بنیان و پارک های 
علم و فناوری شبکه سازی ایجاد شــود و در کنار این 
شبکه سازی، دستگاه های مختلف که نیازمند بهره مندی 
از دســتگاه ها و محصولات دانش بنیان هستند، مورد 
توجه قرار گیرند. اســدی  تصریح کرد: ظرفیت ها و و 

پتانسیل پارک های علم و فناوری مشخص است و همان 
طور که دانشگاه تهران، دانشگاه مادر است پارک علم و 

فناوری دانشگاه تهران نیز همین نقش را ایفا می کند. 
رییس پارک علم و فناوری دانشگاه تهران گفت: پارک 
تهران از جمله پارک هایی است که شرکت ها در همه 
حوزه ها در آن فعالیت می کنند و تلاش ما این است که 
پارک فقط در جهت رفع نیازهای فناورانه و سخت افزاری 
ورود نکند، بلکه در جهت رفع بســیاری از معضلات 
جامعه تلاش هایی صورت گیــرد. وی ادامه داد: این 
اولین رویدادی نیســت که با همــکاری فراجا برگزار 
می شود؛ بلکه آذر ماه سال گذشته نیز نمایشگاهی در 
این راستا برگزار شد و امروز نیز رویداد پلیس هوشمند 

در حال برگزاری اســت. رییس پــارک علم و فناوری 
دانشــگاه تهران گفت: پارک علم و فناوری دانشــگاه 
تهران به عنوان قطب پارک هــای علم و فناوری برای 
رفع نیازهای فراجا انتخاب شده است. وی تأکید کرد: 
در ابتدای اردیبهشت ماه امسال، جلسات متعددی با 
همکاری فراجا و معاونت فنــاوری وزارت عتف برگزار 
شــد و 8۰۰ متقاضی از همه پارک ها برای شــرکت 
 در این نمایشــگاه اعلام آمادگی کردنــد و در اختیار 

فراجا قرار گرفتند.
اسدی گفت: بعد از غربالگری ۵۰۰ شرکت دانش بنیان 
انتخاب شدند و با تک تک این شرکت ها تماس گرفته 
شد و درنهایت ۱۳۵ شرکت مورد تأیید قرار گرفتند. 
امروز ۶۲ شرکت دانش بنیان با محصولات فناورانه خود 
در این نمایشگاه حضور دارند و در این راستا ۲۰ پارک 

علم و فناوری با ما همکاری کردند.

براساس آخرین اظهارات مسئولان حدود ۳۰۰۰ 
خدمت در پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 
ارائه می شــود و تاکنون ۱۵ میلیون نفر از مردم 
از این پنجره برای دریافت خدمات خود استفاده 

کرده اند.
شکل گیری دولت هوشمند از جمله اهداف مهم 
دولت سیزدهم است و به خدمتی هوشمند گفته 
می شــود که آن خدمت بدون مراجعه حضوری، 
به صورت برخط و بدون ارســال هرگونه مدرکی 
قابل دریافت باشــد که این مورد آخر کار سختی 
اســت و نیازمند اتصال بانک های اطلاعاتی همه 
دستگاه های دولتی به همدیگر است تا اطلاعات 

خود را با هم به اشتراک بگذارند.
در راستای ارائه خدمات دولت به صورت هوشمند، 
دولت ســیزدهم گام های بلندی برداشته و آن را 
به یک تکلیف قانونی برای همه دستگاه ها تبدیل 
کرد. بر اســاس قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، همه 
دســتگاه های اجرایی کشــور که دارای خدمات 
عمومی هستند مکلف شدند که سه فعالیت انجام 
دهند؛ اول اینکه پنجره واحد خدمات هوشــمند 
خود را راه انــدازی کنند تا مــردم از مراجعه به 
ســامانه های متعدد آنها خــودداری کنند، دوم 
حداقل یک ســوم از خدمات پرکاربرد خود را به 
صورت هوشــمند از طریق پنجره واحد خود ارائه 
دهند و ســوم پنجره خدمات خود را به »پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند« متصل کنند؛ البته 
دستگاه ها دو تکلیف اول را باید تا پایان شهریورماه 

به سرانجام می رساندند.
وزارت ارتباطات هشــت مــاه زودتــر از مهلت 
قانونی »پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند« را 
راه اندازی کرد و تا شهریورماه از مجموع حدود ۱۵۰ 
دستگاهی که خدمات عمومی ملی دارند و مشمول 
قانون هستند، بیش از ۴۰ دستگاه به پنجره ملی 
متصل شدند و مابقی نیز در تلاش برای انجام تعهد 

خود در مهلت قانونی بودند و از ابتدای پاییز سال 
گذشته دستگاه و سازمان های زیادی به این پنجره 
متصل و خدمات خود را از این طریق ارائه کردند. 
در ادامه این گزارش به معرفی خدماتی که برخی 

سازمان ها به این پنجره متصل شدند می پردازیم.
گفته شده ســازمان بیمه تأمین اجتماعی یکی از 
دستگاه هایی بود که خیلی زودتر از مهلت قانونی، 
به پنجره ملیّ خدمات دولت هوشمند متصل شد. 
این سازمان با اتصال و اشتراک بانک های اطلاعاتی 
خود در پنجره ملـّـی، تا الان موفق بــه ارایه ۴۲ 
خدمت برخط به میلیون ها بیمه گزار شده که در 
گذشته مجبور بودند با صرف وقت، هزینه و انرژی 
قابل توجهی خود را برای دریافت خدمات مورد نیاز 
به مراکز تامین اجتماعی برسانند. در این گزارش به 
برخی از سازمان هایی که به این پنجره متصل شده 
اند و خدمات خود را ارائه داده اند اشاره شده است.

طبق اعلام، امروز میلیون ها هموطن برای خدماتی 
چون، دریافت ســابقه خدمات بیمه، محاســبه 
مبلغ مســتمری بازنشســتگان، بیمه کارگران 
ساختمانی، خدمات سلامت، پرونده الکترونیک، 
دریافت تاییدیه از مراجع پزشــکی، درخواســت 
کمیســیون پزشکی، درخواســت هدیه ازدواج و 
نسخه الکترونیکی دیگر نیاز به مراجعه حضوری به 
مراکز تامین اجتماعی در شهر و روستا را ندارند و 
در هر ساعت از شبانه روز و در زمان بسیار کوتاهی 
و به صورت کاملا رایگان این خدمات را می توانند 

دریافت کنند.
گمرک در میان دستگاه های اجرایی به عنوان یکی 
از سازمانهای مهمی اســت که دقت و سرعت در 
ارایه خدمات آن بسیار حائز اهمیت است و هرگونه 
وقفه و اختلال در ارایه خدمات آن مشکلات جدی 
را برای اقتصاد کشور ایجاد خواهد کرد. از طرفی 
همزمان بــا افزایش تصاعدی حجــم متقاضیان 
خدمات گمرکی که به دلایل مختلف چون رونق 

بازار و رشــد اقتصادی رخ می دهــد، ادامه ارائه 
خدمات بــه روش های ســنتی را تقریبا ناممکن 
می سازد و مانع بزرگی در ایجاد رضایتمندی مردم 

به صورت مستقیم و غیرمستقیم خواهد بود.
از همین رو با برنامه ریزی های انجام شده، گمرک 
جمهوری اســلامی ایران به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند متصل شــد تا خدمات گمرکی 
به صورت یکپارچه، ســریع و آســان و برخط  در 
دســترس عموم مردم، تجــار و فعالین اقتصادی 
کشــور قرار گیرد. هم اکنون حــدود ۵۰ خدمت 
شناســه دار این ســازمان در بخش های واردات، 
صادرات، ترانزیت داخلی و خارجی، محموله های 
پستی ورودی و خروجی و همچنین مسافری با تنها 
یک بار احراز هویت در پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند در دسترس است. بطوریکه متقاضیان با 
مراجعه به آن می توانند از این خدمات به صورت 
تمام وقت و بــدون مراجعه حضــوری بهره مند 
شــوند که از جمله آنها می توان به خدماتی چون 
»تشریفات گمرکی بســته های پستی ورودی و 
خروجی«، »صدور پروانه صادرات قطعی«، »صدور 
پروانه ترانزیت داخلی و خارجی«، »رجیســتری 
تلفن همراه«، »تعییــن ارزش کالاهای وارداتی و 
صادراتی« و »رســیدگی به اختلافات گمرکی« 

اشاره کرد.
پنجره ملی خدمات دولت هوشمند که به نشانی 
www.my.gov.ir  در دســترس عمــوم قرار 
دارد، خدمات الکترونیکــی حوزه مالیات در قالب 
»درگاه ملــی خدمات الکترونیک ســازمان امور 
مالیاتی« بدون داشتن مراجعه حضوری و با یک بار 
احراز هویت به مودیان ارایه می شود. این خدمات 
شامل ۱9 مورد اســت اما مهم ترین آنها عبارت 
است از سامانه های دریافت و پردازش اظهارنامه، 
اعتراضات و شــکایات، شیوه اســترداد مالیات و 

مالیات ارث.

درحالی که اتصال دســتگاه ها به این پنجره ادامه 
دارد، اسفند سال گذشته وزیر ارتباطات و فناوری 
اطاعات از اتصال حدود 9۳ درصد دســتگاه ها به 
پنجره ملی خدمات هوشــمند خبــر داد و گفت 
راه اندازی پنجره ملی خدمات هوشــمند آرزویی 
بود که در قدم اول راه اندازی شده و حدود ۳۰۰۰ 
خدمت از این طریق به مردم ارایه می شود که این 

اتفاق بزرگی است.
در همین رابطه به تازگی عیســی زارع پور- وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- در مراسم رونمایی 
از پروژه هــای ارتباطی به مناســبت روز جهانی 
ارتباطات به راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند اشاره کرد و گفت در ۲۰ ماه گذشته 9۵ 
درصد دســتگاه های دولتی نزدیک به ۵۰ درصد 
خدمات خود را از طریق این پنجره به مردم ارائه 

کردند.
طبق گفته وی حدود ۳۰۰۰ هزار خدمت در این 
پنجره ارائه می شــود و مردم می توانند با یک بار 
احراز هویت از تمام خدمات مورد نیاز خود از طریق 
این پنجره بهره مند شوند و تاکنون نیز ۱۵ میلیون 
نفر از مردم از این پنجره برای دریافت خدمات خود 

استفاده کرده اند.
گفتنی است اواخر سال ۱۴۰۱ پروژه پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند در بخش نهایی داوری 
پروژه های دولت الکترونیک مســابقات اجلاس 
جهانی جامعه اطلاعاتــی)WSIS( که همزمان با 
روز ســوم اجلاس جهانی جامعه اطلاعاتی سال 
۲۰۲۳ در ژنو سوییس برگزار شــد، اتحادیه بین 
المللی ارتباطــات)ITU( این پــروژه را به عنوان 
یکی از پروژه های برتر در حوزه دولت الکترونیک 
 WSIS Prize Champion انتخاب و جایــزه
۲۰۲۳ را به رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران 
که به نمایندگی از ایــن وزارتخانه در این اجلاس 

شرکت کرده بود اهدا کرد.

نمایش محصولات 6۲ شرکت دانش بنیان برای فراجا 

۱5 میلیون نفر از پنجره ملی خدمات دولت هوشمند استفاده کردند

فناوری و 
اطلاعات
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راه و 
شهرسازي

حركت هاي بند  بازگونه جوشــكاران 
روي تيرآهن هاي اسكلت ساختمان 
هرچقد  ر هم خطرناك به نظر برسد   
و نفس را د  ر ســينه رهگذران كوچه 
و خيابان حبس كند   براي كساني كه 
روزي شان را از اين راه به د  ست مي آورند   كاري عاد  ي است. 
اين، حرفه اي است كه براي انجام آن بايد   خطرپذيري و د  قت و 
تجربه باهم آميخته شود   چرا كه نخستين اشتباه يك جوشكار 

اسكلت ساختمان شايد   آخرين اشتباه وي باشد  . 

د  ر ميان حرفه هاي مرتبط با ســاخت و ســاز، جوشــكاري 
اسكلت ســاختمان جزو كارهاي كم طرفد  ار است به نحوي 
كه اســكلتكاران وارد   به كار، كم تعد  اد   هســتند   و برعكس 
د  ست اند  ركاران اسكلت بتوني بين آنها رقابتي براي به د  ست 
آورد  ن كار وجود   ند  ارد  . علت روشــن است؛ اين كار نيازمند   
نيروي بد  ني، مهارت و مهم تر از همه جســارتي است كه هر 
كسي نمي تواند   به آن د  ســت يابد   و مخصوصا وقتي صحبت 
از كار د  ر ارتفاع بــالاي 30 متر به ميان مي آيد  ، بســياري از 
اســكلتكارهاي كم تجربه اصطلاحا كم مي آورند   و حاضر به 

قبول كار نمي شوند  . 

اسكلتكاري شغل محبوب مجرد  ها
 محمد   مهد  وي كه د  ر جوشكاري اسكلت سابقه 25 ساله د  ارد   
د  رباره ويژگي هاي اين حرفه به »كسب و كار« گفت: اسكلتكار 
خوب براي رســيد  ن به پختگي و مهارت بايد   حد  اقل 5 سال 
جوشكاري د  ر ارتفاع يك طبقه تا ســه طبقه را تجربه كند   تا 
بعد   از آن بتوان براي كار د  ر ارتفاع بالاتر هم به او اعتماد   كرد   
و كار را به د  ستش سپرد  . اسكلتكاران ماهر معمولا 25 تا 30 
ساله و مجرد   هستند   و بعد   از ازد  واج به سرعت از اين كار كنار 
مي كشند  . علت هم اين است كه فرد   متاهل نمي تواند   ريسك 
كار د  ر ارتفاع بــالا را قبول كند   و اگر خود  ش هم مشــكلي 
ند  اشته باشد   همسرش اجازه نمي د  هد   به اين كار اد  امه د  هد  .

 وي افزود  : خود   من با 48 سال ســن هنوز براي تست كرد  ن 
كار جوشكارانم به ارتفاع مي روم اما بعد   از چند   د  قيقه پايين 
مي آيم چون فكرم آنقد  ر د  رگير است كه د  ر همان چند   د  قيقه 
خطر سقوط را به خوبي حس مي كنم. طبيعتا جوشكاري كه 
براي من كار مي كند   هم از نيروي جواني برخورد  ار است هم 

د  رگيري هاي ذهني مرا ند  ارد  . بنابرايــن بهتر كار مي كند   و 
ريسك سقوطش هم خيلي كمتر است.

 
مقررات ايمني د  اريم اما رعايت نمي شود  

مقصود   محمود  ي آذر، اسكلتكار د  يگري است كه اين كار را د  ر 
شهرهاي مختلف ايران و همچنين د  ر كشور ژاپن انجام د  اد  ه 
است. وي كه د  ر حال حاضر يك كارگاه توليد   سازه هاي فلزي 
را مد  يريت مي كند   با بيان اينكه جوشكاري اسكلت د  ر ارتفاع 
كار بســيار خطرناك و د  قيقي اســت كه بايد   با رعايت كامل 
مقررات ايمني انجام شود   به »كسب و كار« گفت: با توجه به 
تجربه اي كه د  ر ژاپن به د  ست آورد  م مي گويم اسكلتكاران ما 

د  ر ايران به هيچ عنوان مقررات ايمني را رعايت نمي كنند  . 
د  ر ژاپن با اينكه اين كار را به د  ليل پرخطر بود  ن به كارگران 

خارجي مي سپرد  ند   د  رباره مقررات ايمني سخت گير بود  ند   
و حتي اگر تسمه ها و بند  هاي حفاظتي را وصل كرد  ه بود  يد   
اما كلاه ايمني موقع جوشكاري ســرتان نبود   مهند  س ناظر 
جلوی كار شــما را مي گرفت. د  ر ايران مقررات ايمني د  اريم 

اما رعايت نمي شود  . 
تســمه و بند   حفاظتي كه د  ر 99د  رصد   مواقع ند  اريم و كلاه 

ايمني هم يك وسيله زائد   محسوب مي شود  . 

د  ستمزد   اسكلتكاري زياد   نيست
جوشكاري اسكلت ساختمان با وجود   خطر زياد  ي كه د  ارد   و 
مهارتي كه مستلزم انجام آن است، د  ستمزد   مناسبي ند  ارد   و 
تصوري كه مرد  م د  رباره د  ستمزد  هاي كلان اسكلتكاران د  ارند   
اشتباه است. علي ناد  ري جوشــكار اسكلت كه 9 سال د  ر اين 

كار سابقه د  ارد   با بيان اين مطلب به »كسب وكار« بيان كرد  : 
د  ستمزد   اســكلتكار، روزمزد   محاسبه مي شود   و از روزي 60 
تا 80 هزارتومان به ازاي 8 ساعت كار است. البته جوشكاري 
د  ر برج ها كه ارتفاعشان 30 متر به بالا ست د  ستمزد   بيشتري 
د  ارد   اما تعد  اد   اين كارها زياد   نيست و بيشتر ساختمان ها 4 
يا 5 طبقه هســتند  . وي اد  امه د  اد  : البته پيمانكاري كه كل 
اسكلت ساختمان را كنترات مي كند   به ازاي هر كيلو آهن به 
كار رفته د  ر ســاختمان 500 تومان براي جوشكاري تيرآهن 
و 800 تومان براي جوشــكاري تير ورق د  ريافت مي كند   كه 
مبلغ قابل توجهي است اما به جوشكار اسكلت كه كار اصلي را 
انجام مي د  هد   د  ستمزد   متناسبي د  اد  ه نمي شود  . تشخيص 
مهارت اســكلتكاران با انجمــن صنفي می باشــد  كارگران 
اسكلت ســازي د  ائما د  ر معرض ســوانحي مثل برق زد  گي، 

د  يسك كمر و سقوط از ارتفاع قرار د  ارند  . مراد   حسين مراد  ي، 
رئيس انجمن صنفي جوشكاران و اسكلتكاران تهران با بيان 
اين مطلب اظهاركــرد  : اگر براي اســكلتكار حاد  ثه  اي پيش 
بيايد  ، كارفرما، مهند  س ناظر و پيمانكار آن را به بي احتياطي 
كارگر مربوط مي كنند   د  ر حالي كه اگر اسكلتكار بد  ون رعايت 
مقررات ايمني مشغول كار است طبق قانون مهند  س ناظر و 
پيمانكار بايد   از كار وي جلوگيري كنند  . وي افزود  : مشــكل 
د  يگر اسكلتكاران اين است كه بعضي از آنها تحت پوشش بيمه 
نيستند   چون روي كارت مهارت آنها كه توسط سازمان فني 
و حرفه اي صاد  ر شد  ه، د  رج شــد  ه است كه جوشكار عمومي 
هســتند  . به گفته اين مســئول صنفي بهتر است تشخيص 
مهارت اسكلتكاران را انجمن صنفي به عهد  ه بگيرد   تا مشكل 

بيمه اسكلتكاران حل شود  . 

 »كسب و كار« ازخطرات حرفه جوشكاري د  ر ارتفاع  گزارش می د  هد  

بند  بازي روی اسکلت 

با اينكــه ديــدن زنان پشــت 
فرمان اتوبــوس ديگر يك اتفاق 
غيرمنتظره نيست اما باز هم وقتي 
نرگس اسدپور از پله هاي اتوبوس 
تهران - خمين بالا مي آيد و روي 
صندلي راننده مي نشيند مسافران با كنجكاوي سرك مي كشند و 
در گوش هم نجوا مي كنند. تبديل ناباوري مسئولان تعاوني هاي 
مسافربري، رانندگان مرد و مسافران به باور و اعتماد، كار سختي 
بوده كه اين زن جوان با اعتماد به نفســي مثال زدني از پس آن 
برآمده است. در گفت وگويي كه با تنها زن راننده ترمينال جنوب 
داشتيم وي عنوان كرد: باور توانمند بودن را ابتدا در ذهن خود 

پرورش داده و بعد اين باور به ديگران گسترش يافته است. 

خانم اســدپور چند وقت است راننده اتوبوس بين 
شهري هستيد و چطور به اين حرفه وارد شديد؟

حدود 2 سال و نيم است كه به عنوان راننده اتوبوس بين شهري 
در تعاوني هاي مســافربري پايانه جنوب كار مي كنم. رانندگي 
ماشــين هاي ســنگين در خانواده ما زمينه ارثي دارد و خيلي 
از فاميل نزديك من از طرف مادري راننــده اتوبوس و كاميون 

هستند. 
البته پدر مــن فرهنگــي بود امــا مخالفتــي هم بــا راننده 
شدن من نداشت. راســتش من عشــق رانندگي به آن معني 
كه رايج اســت نبودم اما به رانندگي علاقه داشــتم و دوســت 
داشــتم رانندگي بــا انــواع خودروهــا را تجربه كنــم. اين 
 بــود كــه روي ايــن كار انــرژي و تمركــز گذاشــتم و آن را 

ياد گرفتم.
 

رانندگي اتوبوس بين شهري مسئوليت سنگيني 
است. تجربه و اعتماد به نفس انجام اين كار را چطور به 

دست آورديد؟
من قبل از اينكه راننده اتوبوس بين شــهري بشــوم 2 ســال 
راننده كاميونت هاي يخچال دار در يك شــركت توليد و پخش 
بســتني بودم. رانندگي با كاميونت به من كمــك كرد راندن 
وسايل نقليه نيمه ســنگين را تجربه كنم و در آن مسلط شوم. 
بعد از مدتي احســاس كردم تــوان رانندگي با وســايل نقليه 
 سنگين تر را هم دارم اين بود كه امتحان دادم و گواهينامه پايه 
يك گرفتم. در مرحله بعــد راننده اتوبوس هــاي BRTو بعد 
هم راننده اتوبوس يك شــركت خدمات توريســتي شدم و در 
مسير شــهرهاي مختلف رانندگي كردم. اين تجربيات كمكم 
 كــرد بتوانم مســئوليت رانندگي بــا اتوبوس بين شــهري را

 قبول كنم.
برخورد مردم و مسافران با شما چطور است، شما را   
به عنوان يك راننده قابل اعتماد مي پذيرند يا در چهره و 

رفتار آنها ناباوري و نگراني مي بينيد؟
مسافران اول كه سوار اتوبوس مي شوند با ديدن من پشت فرمان 
كمي جا مي خورند و بعضي ها با تعجب به هم نگاه مي كنند يا در 

گوش هم پچ پچ مي كنند. به نظرم اين برخورد طبيعي است چون 
من وارد قلمرو حرفه اي مردها شــده ام. فكر مي كنم چند دقيقه 
بيشتر طول نمي كشد كه كنجكاوي و اضطراب بعضي از مسافران 
جاي خود را به آرامش مي دهد. مردم تفاوت رانندگي بد و خوب را 
درك مي كنند و اين را در آرامش چهره هاي آنها هنگام رانندگي 
مي توانم بفهمم  چون رانندگی خوب زن و مرد ندارد. خارج از ايران 
اين حد ومرزها از بين رفته و حضــور زن ها در اين حرفه كاملا جا 
افتاده اما در كشور ما هنوز اين اتفاق نيفتاده است. البته وقتي مدتي 
در يك مسير كار كنيد مسافران آن مسير ديگر به ديدن شما عادت 
مي كنند و اينكه يك زن در اين مسير كار مي كند دهان به دهان به 
گوش مسافران آن مسير مي رسد و با ديدنتان واكنش غيرمعمول 
نشان نمي دهند. رفتار بعضي از همكاران مرد هم در ابتدا طوري بود 
كه نشان مي داد نسبت به توان و مهارت من ترديد دارند اما مدتي 

كه گذشت آنها هم مهارت مرا با چشم ديدند و باور كردند. تبديل 
ناباوري به باور و جلب اعتماد صاحبان مشاغل در عرصه هايي كه 
در انحصار مردها بوده براي ما زن هاي ايراني كار سختي نيست به 
شرط آنكه اول در ذهن مان اتفاقات مثبتي بيفتد و خودمان را باور 
كنيم. من اين موضوع را كه يك راننده كامل هستم ابتدا در ذهنم 
پرورش دادم و باور كــردم؛ در مرحله بعد با تمام وجود براي تحق 

اين باور تلاش كردم. 

تا امروز در چه مسيرهايي كار كرديد و كدام مسير 
سخت تر بوده است؟ 

تقريبا 2 سال در مسير تهران – شيراز كار كردم. طي كردن اين مسير 
11 ساعت طول مي كشد و جزو مسيرهاي طولاني كشور است. در 
حال حاضر هم 4 ماه است در مسير تهران– خمين كار مي كنم. اين 

مسير 4/5 ساعت طول مي كشد. از نظر سختي طبيعتا مسير شيراز 
سخت تر است اما رانندگي در مسير خمين هم ساده نيست و جزو 

مسيرهاي دشوار به حساب مي آيد. 

وضعيت جاده ها و اتوبوس ها را چطور مي بينيد؟
بعضــي از جاده هاي كشــور از نظر تعميــر و نگهــداري در وضعيت 
خوبي نيســت. بــراي مثــال در همين مســيري كه الان مشــغول 
 كارم از دليجــان تــا خميــن آســفالت جــاده خــراب اســت و 
دســت اندازهايي دارد كه هم رانندگي را مشكل مي كند، هم مسافران 
اذيت مي شوند و هم به اتوبوس خسارت مي خورد. اگر سازمان راهداري 
به وضع جاده ها بيشتر رســيدگي كند امنيت سفرها به مراتب بيشتر 
 مي شود. با اتوبوس ها مشكل خاصي ندارم و به نظرم كيفيت اتوبوس ها در 

حال حاضر مطلوب است. 

با اسكانيا هم رانندگي مي كنيد؟ 
من هم با ولوو و هم با اسكانيا رانندگي مي كنم و اتفاقا بيشتر با 

اسكانيا رانندگي مي كنم. 
حرف و حديث درباره ايمني اسكانيا از نظر من درست نيست و 
اين خودرو اگر به موقع سرويس شود و رسيدگي هاي معمول 
درباره تايرها و موتور و ســاير اجزا انجام شود مشكل خاصي 

نخواهد داشت. 

تصادف هم داشته ايد؟
به لطف خداوند از شــروع رانندگي تا امــروز حتي يك مورد 
تصادف هم نداشتم و اين افتخار فقط متعلق به من نيست بلكه 
اعتقاد دارم رانندگي ايمن من يك پشتوانه براي ورود زنان به 

حرفه رانندگي وسايل نقليه سنگين محسوب مي شود. 

گفت وگوي »كسب و كار« با راننده زن اتوبوس بين شهري پايانه جنوب

 رانندگی خوب ، زن و مرد ندارد 
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سبکزندگي

پيــري حكايتي اســت كــه دوري از 
آن اجتناب ناپذير اســت. انگار با پيري 
برمي گرديد به دوران كودكي، نيازمند و 
ناتوان، بايد مواظب بود كه زمين نخوريد، 
داروهايتان فراموش نشــود و غذاهايي 
بخوريد كه دندان هاي مصنوعي تاب و توان تحملش را داشته باشد. 
قديم ها وقتي مي خواستند در حق كسي دعاي خير كنند، مي گفتند 

پير شوي جوان، اما امروز اين آرزو هزينه هاي زيادي دارد.
وقتی كه  فرزندان به دليل مشغله زندگي مجبورند  والدين را به خانه 
سالمندان بسپارند يا براي نگهداري از آنها پرستار به منزل بياورند اما 
در ايران خانواده ها از موسسات نگهداري سالمندان بارها شكايت مي 
كنند، از سويي ديگر، پرستاراني كه براي نگهداري از سالمندان به 
منازل فرستاده مي شوند از سختي شغل شان حكايت هاي بي شماري 
دارند. اين داستان شغل بي مجوزي به نام »پرستار سالمند« است. 

 نگهداري از سالمند، يك ميليون و 800 هزار تومان!
ســه خواهر و دو برادر هســتند و همه ازدواج كرده اند، برادرها به 
خارج از كشــور رفته اند. حالا پدر و مادر تنهــا مانده اند. دختران 
نگران پدري كه ســال ها كار كرده و حالا ديگــر نمي تواند حتي 
خوابش را كنترل كند و شــب تا صبح بيدار است. لگنش شكسته 
و نيازمند كســي براي مراقبت اســت. سال هاست تجربه گرفتن 
پرستار از موسسات نگهداري از ســالمند را دارند. درباره شرايط 
آخرين پرســتاري را كه براي نگهداري از پــدرش به منزل آورده 
اســت به »كســب و كار« مي گويد: »ماهيانه مبلغ يك ميليون و 
800 هزار تومان براي پرستاري شــبانه روزي از پدرم مي پردازيم 
 البته خــرج خــورد و خوراكش هم با ماســت و در طــول هفته 
24 ساعت مرخصي دارد.« او درباره شرايط پرستارهايي كه تا به 

حال براي نگهداري از پدر سالمند خود آورده اند، مي گويد: 
 »بزرگ ترين مشكل اين است كه برعكس تمام كشورها، 

هيچ كدام از اين پرستارها آموزش هاي پزشكي 
يا كمك هاي اوليــه را نديده انــد. بايد در 

نظر گرفت كه ســالمند به علت كهولت 
ســن دچار بيماري هاي مختلفي است 
و حداقل يك پرســتار بايد نحوه سرم 
و آمپــول زدن را بلد باشــد، ولي اينها 
خودشــان به طور تجربي ايــن كارها را 
آموزش مي بينند. نكتــه بعدي ارتباط با 

ســالمند از لحاظ رواني است. بايد بلد بود با ســالمند به گونه اي 
رفتار كــرد كه قرص هايــش را بخورد، حرف گــوش كند، چون 
در پيري مثل بچه ها لجباز مي شــوند، اما پرســتارها مخصوصا 
 پرستار مرد، اصلا نحوه برخورد با سالمند را بلد نيستند.« زهرا. م، 
تعريف مي كند كه پرســتار قبلي پدرش مرد بود و تا صبح فقط 
ســيگار مي كشــيده و موقعي كه پــدرش نمي خوابيــده با داد 
 و فرياد تا مرحله درگير شــدن بــا وي پيش مي رفته اســت. «

نگهداري از ســالمند علاوه بر هزينه هاي كلان، مخاطرات زيادي 
به همراه دارد. مواردي از قبيل ســرقت هاي مكرر وســايل خانه، 
بي توجهي نســبت به خواسته هاي سالمند، اســتفاده از كلمات 
زشت و ناپســند در حين انجام كار، مرگ سالمند در اثر خوراندن 
داروي نابجا توسط پرســتار نيز به عنوان حوادثي است كه در اين 
شغل وجود دارد. زهرا درباره ســرقت از منزل در زمان نگهداري 
از پدرش مي گويد: »در طي اين مدت كه پرســتار براي نگهداري 
از پدرم به منزل آورده ايم از نبود ما در خانه سوءاســتفاده شــد و 
چون به پدرم داروي آرامبخش مي دادند و خواب بوده، بارها مبالغ 
ميليوني از ما سرقت كرده اند، اما هيچ وقت نتوانستيم ثابت كنيم 
كه كار پرستار بوده اســت. حتي وقتي به موسسه اي كه پرستار را 
فرستاده بود شكايت كرديم، گفتند: ما در قرارداد اعلام كرده ايم كه 
 نبايد طلا و مبالغ نقدي را در دسترس پرستار قرار دهيد! شما هم 

امضا كرده ايد.«

پرستار سالمندان، بيمه ندارند!
نيازمندي روزنامه هــا را كه ورق بزنيد در بخش اســتخدام آن پر 
اســت از آگهي هايي كه نيازمند فردي براي نگهداري ازسالمند 
هستند. گروهي از اين شركت ها صرفا شناسنامه، گروهي ضامن 
معتبر همراه شناسنامه و سفته و گروهي فقط كارت 
ملي مي خواســتند، علاوه بر اين، گروهي از اين 
شــركت ها رضايت نامه همســر را نيز در صورت 
متاهل بودن طلب مي كردنــد و گروهي ديگر 
معتقد بودند نيازي به آن نيست، اما هيچ يك 
 از اين شــركت ها تقاضــاي ارائــه گواهي 
عدم سوء پيشينه نكردند، آنها حتي درباره 
تخصص بــراي نگهداري از ســالمندان 
نپرســيدند و مي گفتنــد بســتگي به 
 خانواده هايي دارد كه به آنجــا مي رويد ،

 اگر توانايي لازم براي ارائه خدمات را داشتيد 

كفايت مي كند. يكي از اين موسسات هزينه نگهداري از سالمند را 
به طور شبانه روزي، يك ميليون و 400 هزار تومان بيان مي كند و 
تاكيد مي كند كه پرستارها را بيمه نمي كنيم. همچنين بايد هر 6 ماه 
مبلغ يك ميليون و 400 هزار تومان به عنوان فرانشيز به موسسه 
بپردازيد. در ضمن اگر براي نگهداري از ســالمند مرد، پرستار زن 
بخواهيد اين مبلغ گران تر مي شود، چون خانم ها به سختي براي 
نگهداري از مرد ســالمند مي روند. پرستار سالمندان در هفته 24 
ســاعت مرخصي دارند و تمام روزهايي كه تعطيل رسمي است 
سركار نمي آيند ولی اگر بمانند بايد براي يك روز مبلغ 60هزار تومان 
به طور جداگانه به آنها پرداخت كرد. منشي اين موسسه نگهداري 
از سالمندی كه در شمال شهر واقع شده تاكيد مي كند، ما مسئول 

سرقت از منزل نيستيم و بايد نقدينگي و طلا را از دسترس پرستار 
 برداريد. 

 نگهداري از سالمند سخت است
»نگهداري از سالمند، خيلي سخت است. «اين را ليلا مي گويد. 27 
سال سن دارد و چند سالي است كه اين شغل را انتخاب كرده است. 
به »كسب و كار« مي گويد: »از نگاه بيرون اين شغل حقوق بالايي 
دارد، مخصوصا اگر به طور شبانه روزي كار كنيد ولي مشقاتي دارد 
كه قابل گفتن نيست. در حال حاضر من از يك پيرمرد نگهداري 
مي كنم. حقوقم ماهيانه يك ميليون و 400 هزار تومان است، ولي 
موسسه با خانواده سالمند طي كرده اســت، حقوقم را به حساب 

موسسه واريز كنند تا آنها به حســابم بريزند، الان دو هفته از اول 
ماه مي گذرد و هنوز حقوقي به مــن نداده اند. حالا بماند كه بيمه 
هم نيستم و شناسنامه ام را هم گرو گرفته اند.« ليلا از سختي هاي 
شغلش مي گويد: »در جاي قبلي كه از يك زن و مرد پير نگهداري 
مي كردم، مرد، نظر بد به من داشت و زن من را با كتك از خانه بيرون 
كرد، حق و حقوقم را هم ندادند در صورتي كه من مشكلي نداشتم 
ولي نه بهزيستي نه وزارت بهداشــت و نه وزارت كار از ما حمايت 
نمي كند. چون بيمه  نيستيم  و بســياري از اين موسسه ها مجوز 
هم ندارند. در مجموع شغل سختي اســت، من خودم هيچ وقت 
 براي مادرم پرســتار نمي گيــرم، چون هيچ كــس محبت فرزند 

را ندارد.«

»كسبوكار«ازشرايطپرستاریسالمندانگزارشميدهد

چراغیکمسوبرایشبهایپیری

شايد تصور شما از موزه مكاني باشد كه 
يكسري اشــياي قديمي و ارزشمند را 
نگهداري و براي نمايش در معرض ديد 
بازديدكنندگان قرار مي دهد. شايد در 
سال هاي ابتدايي شكل گيري، موزه ها، 
هدفي جز اين نداشتند اما امروزه موزه ها علاوه بر اينكه وظيفه به 
نمايش گذاشتن و همچنين نگهداري و مرمت آثار قديمي را دارند 
وظايف ديگري همچون انجام فعاليت هاي فرهنگي، تربيت نيروي 
كارآمد و استفاده از كارشــناس هاي متخصص، نشر آثار، نمايش، 
پويا سازي و ايجاد شبكه هاي ارتباطي و اجتماعي در دنياي مجازي 
و... را نيز برعهده دارند كه البته انجام تمام اين كارها نيازمند صرف 
هزينه و زمان كافي است؛ اما به گفته رضا دبيري نژاد، رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك تعداد موزه هايي كه در كشور به صورت امروزي 
عمل مي كنند به تعداد انگشتان دست هم نمي رسد و حتي تعداد 
موزه هايي كه درآمدزايي دارند نيز از انگشتان دست كمتر است و 
بيشتر موزه هايي كه داريم شبه موزه هستند تا موزه واقعي. او می 
گويد:»تمام موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند و از طرف ديگر تصور 
همگان بر اين است كه دولت بايد براي ساخت و نگهداري موزه هزينه 
كند و از اين رو نگاهشان به وجه كاركردي موزه متفاوت است.« موزه 
از زماني در ايران شكل گرفت كه ناصرالدين شاه طي سفرهايش به 
فرنگ با آن شد و احساس كرد نشانه هاي تمدن در آن وجود دارد به 
همين دليل پس از بازگشت از سفر موزه اي را در كاخ خود به وجود 
آورد به نام موزه همايوني يا ناصري. دبيري نژاد در توضيح ساخت 
نخستين موزه ها در كشور مي گويد: »ساخت نخستين موزه نشان 
مي دهد كه براي مردم ساخته نشده بود. حتي موزه معارف و ايران 
باستان حكومتي ساخته شــدند و در واقع شكل گيري نخستين 
موزه ها اين تصور را در مــردم ايجاد كرد كه هزينه موزه ها بر عهده 
حكومت اســت. در دوره پهلوي هم موزه ها با اين رويكرد ساخته 
شدند.« او ادامه مي دهد: »اما بعدها تصميم گرفته شد كه موزه ها 
براي مردم ساخته شوند. موزه هاي بعدي نيز به تبعيت از حفاري هاي 
باستان شناسي مثل موزه شوش، هفت تپه، آذربايجان و... كه همه 
آنها متاثر از انجمن آثار ملي هستند با چنين تفكري راه اندازی شدند. 
چون اين آثار مهم هستند و بايد حفظ شوند انتظارمي رفت دولت 
براي آنها هزينه كند. در سال هاي 1340-1330 تحولي در كل دنيا 
شكل گرفت و موزه هايي مانند مردم شناسي طبيعي و هنري و... 
تاسيس شدند. به همين منظور در دوره بعد موزه هايي ساخته شدند 
كه براي مردم بودند و نقش بازديدي و گردشگري داشتند مثل موزه 
فرش، آبگينه، رضا عباسي، هنرهاي معاصر و... اما همچنان ته مايه 
همان رويكرد حاكميتي دولتي وجود داشت و باز انتظار نمی رفت 

كه موزه ها خرج خودشان را دربياورند.«

 گل هاي هلندي در كاخ نياوران
رئيس اداره كتابخانه و موزه ملي ملك با بيان اينكه تحول بعدي در 
موزه ها زماني به وجود آمد كه كاخ ها تبديل به كاخ موزه شدند، گفت: 
»تبديل شدن كاخ ها به كاخ موزه نوعی تحول است كه سرمايه ها 
و ثروت هاي شخصي و ســلطنتي به ثروت هاي ملي تبديل شوند. 
نخستين فرماني كه سال 1357 شوراي انقلاب تصويب كرد اين 

بود كه كاخ هاي نياوران و سعدآباد در اختيار وزارت فرهنگ و علوم 
قرار گيرند تا تبديل به موزه شــوند و حتي آثارشان نيز رتبه بندي 
شدند. در همينجا بحران شكل مي گيرد. كاخي كه تا قبل از اين با 
بودجه سلطنتي نگهداري مي شد مانند كاخ نياوران، تا قبل از انقلاب 
 گل های لاله اش از هلند وارد مي شدند. علاوه بر آن براي نگهداري 
فضاي سبز نيز نزديك به 200 خدمتكار و باغبان در آنجا مشغول به 
كار بودند. ساختمان آنجا براي حدود 5 نفر و 20 مستخدم ساخته 
شده بود و حالا بعد از انقلاب يك مرتبه درب كاخ صاحبقرانيه با 150 
ســال قدمت را باز مي كنيم و توقع داريم در روز 2هزار نفر وارد آن 
شوند. اينجاست كه سقف حوضخانه صاحبقرانيه ترك برمي دارد.« 
او در ادامه توضيح مي دهد: »سازمان ميراث فرهنگي كه 150 موزه 
دارد قطعا نمي تواند بودجه اختصاصي آنچناني براي كاخ ســعد 
آباد و نياوران بگذارد. نياوراني كه 11 هكتار است و سعدآبادي كه 
110 هكتار زمين را به خود اختصاص داده و چيزي در حدود يك 
ناحيه شهري با 18 موزه در دل خود جا داده است نياز به يك بودجه 

منطقه اي دارد.«

موزه بايد يك شبكه اقتصادي به وجود آورد
رضا دبيري نژاد با اشاره به اينكه يك موزه چطور مي تواند درآمدزا 

باشد اضافه مي كند: »آيا همه موزه ها بايد درآمدزا باشد؟ موزه اي 
كه وجه دانشــگاهي پژوهشي، آموزشــي دارد هم به اندازه تخت 
جمشيد و سعدآباد درآمدزاست؟ برفرض بليت كاخ موزه سعدآباد 
5 هزار تومان باشد. در سال حداقل هزينه جاري اش حدود 2ميليارد 
تومان مي شــود كه براي تامين درآمدش نياز به فروش 400 هزار 
بليت دارد. آيا پيش بيني نيرو براي اين ميزان بازديد كننده شده؟ 
آيا كاخ كشش اين ميزان جمعيت در ســال را دارد؟« او مي گويد: 
» قرار نيست درآمد همه موزه ها به خودشان برسد بلكه قرار است 
بستر توسعه گردشگري نيز باشند. كاخي كه تبديل به كاخ موزه 
شده علاوه بر اينكه بازديد كننده دارد بايد خدماتي مثل برگزاري 
كنسرت، رســتوران، كافه، كتاب، مراكز آموزشي و... را نيز داشته 
باشــد. در اين زمان است كه ميزان اشــتغالزايي را نيز بالا مي برد 
و خود به خود يك شــبكه اقتصادي به وجود مــي آورد كه علاوه 
بردرآمدزايي موزه براي منطقه نيز سودآوراست.« رئيس كتابخانه 
و موزه ملي ملك گفت: »براي گسترش فعاليت هاي موزه و تبديل 
آن به يك نهاد پويا و ســيال نياز به برنامه ريزي و هزينه و تعيين 
بودجه است. چطور انتظار مي رود يك موزه با ساختار تشكيلاتي 
مربوط به 50-40 ســال پيش تغيير نكند اما تمام اتفاقات جديد 
در آن رخ بدهد. تعبير من از موزه مانند يك انســان است. توقع ما 

از يك انسان سالم تنها جسم آن اســت؟ يك انسان سالم آيا نياز 
به روح و فكر سالم نيست؟ بخشي از هزينه هاي موزه نيز كالبدي 
اســت يك بخش از آن هم هزينه هايي اســت كه به آنها صورت 
 فرهنگي مي دهد كه اين نيازمند هزينه هاي تشكيلاتي و برنامه هاي 

جانبي است.«

موزه يا شبه موزه؟
دبيري نژاد درباره وظايف امروزي موزه هــا گفت: »طبق تعريف 
شوراي بين المللي، موزه ها چند كاركرد مشخص دارند: گردآوري، 
نگهداري، ارتباط، معرفي، آموزش و پژوهش. بايد براي همه اينها 
هزينه فرض كرد. چند موزه در اين مملكت وجود دارد كه همچنان 
كار گردآوري انجام مي دهد؟ در ايران بيشتر از اينكه با موزه روبه رو 
باشيم با شبه موزه طرف هستيم. موجودات ناقص الخلقه اي كه روي 
آن نام انســان كامل مي گذاريم. براي هر كدام از كارهايي كه موزه 
را پويا مي كند پيش بيني بودجه، ســاختار و امكانات نشده است. 
از اين جهت موزه ها روي خط صفر هم نيســتند. حداقل امكانات 
و برنامه ها براي توسعه و درآمد كســب و كار هم در آنها نيست. ما 
بايد هزينه هاي اوليه را انجام دهيم تا موزه ها را به خط صفر برسانيم 
سپس نيروي انســاني كارآمد تزريق شــود و بعد پويايي براي آن 

ايجاد كنيم.«دبيري نژاد در  پايان با ارائــه راهكار مي گويد: »بايد 
از يكسري موزه ها توقع برگشت هزينه ها را داشته باشيم نه همه 
آنها. يكسري موزه ها نمي توانند درآمدزا باشند مثلا موزه هايي كه 
ملي اند و هزينه هايشــان بيش از درآمدشان است كه در تمام دنيا 
نيز همينطور است؛ اما موزه هايي كه مي توانند درآمدزا باشند بايد 
آنها را شناسايي و رتبه بندي كنند در اين صورت با ارائه فضا به آنها 
براي ارائه خدمات هر موزه مي تواند يك پلان اقتصادي داشته باشد. 
چند ســال پيش برنامه اي به نام طرح محتوا شكل گرفت كه قرار 
بود چشــم انداز موزه، امكان سنجي، ساختار تشكيلاتي، نيازهاي 
بعد و درآمدزايي آن را نيز مشخص كنند. متاسفانه اين طرح هاي 
محتوايي چون توســط متخصصان نوشته نشــد و از مشاورهاي 
اقتصادي مشورت گرفته نشد به نتيجه مطلوب نرسيد. اگر موزه ها 
قرار اســت مانند انباري باشــند چرا موزه جديد ساخته شود؟ در 
همان موزه هاي قديمي آثار تزريق شــود. هميــن موزه هايي كه 
داريم ســامان دهي شوند و بعد برســيم به موزه هاي جديد. براي 
برنامه ريزي ســاخت يك موزه بايد به 100 سال بعد از آن هم فكر 
شود. شايد تعداد موزه هايي كه شكل موزه هستند به انگشتان دست 
 هم نرسند و موزه هايي كه به لحاظ چرخه اقتصادي كار مي كنند 

بسياركم هستند. « 

گزارش»كسبوكار«ازوضعیتدرآمدزايیموزهها

گنجینههاییکهارزشآفرینیندارند
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کشاورزي

پروتئين حيواني به ويژه گوشــت سفيد 
يكي از منابع مهم تاميــن روزانه غذايي 
افراد به شمار مي رود. متخصصان تغذيه 
و پزشكان، استفاده از گوشت سفيد مانند 
ماهي و ميگو را يكي از ســودمندترين 
غذاها مي دانند و بر مصرف دســتكم 2 وعده در هفته تاكيد دارند. 
ايران با داشتن 5هزار كيلومتر نوار ساحلي و امكان برخورداري از 
دريا و آبهاي آزاد و منابع سرشار غذاي دريايي، يكي از كشورهاي 
خوش شانس در جهان است اما ضعف در بهره برداري و استفاده از 
اين منابع گسترده خدادادي ما را به يكي از كشورهاي كم مصرف 

ماهيان و آبزيان در جهان تبديل كرده است. 

با نگاهي به ســرانه مصرف ماهي و آبزيان در كشورهاي پيشرفته 
كه براي هر نفر به 25 كيلوگرم در سال مي رسد، مي توان به فاصله 
سلامت و بهداشت جوامع پيشرفته و كشوري مانند ايران پي برد. 
پرورش ماهيان و ساير آبزيان حتي در كشورهايي كه از نعمت دريا و 
سواحل دريايي برخوردار نيستند هم با پيشرفت هاي بسياري همراه 
بوده و به روش هاي نوين اجرا مي شود. در حالي كه پايين ترين ميزان 
سرانه مصرف ماهي در كشورهاي توسعه نيافته و در حال پيشرفت 
12كيلوگرم در سال تعيين شده، ســرانه مصرف ماهي در ايران با 
داشتن تمامي مزاياي توليد و پرورش  از اين ميزان پايين تر است و 

در خوشبينانه ترين حالت به 10 كيلوگرم مي رسد. 

    دولت و بخش خصوصي خانواده توليد تشكيل دهند
بهروز كاكاوند، مديرعامل صندوق توسعه آبزيان و عضو اتاق بازرگاني 
ايران، با انتقاد از برخي سياست هاي گذشته در زمينه توليد و پرورش 
آبزيان با توجه به منابع مناسبي كه در اختيار داريم، مي گويد: اگر هر 
كشور ديگري مانند ايران 500 هكتار ساحل دريايي و منابع توليد 
آبزيان در اختيار داشت بايد اكنون يكي از قطب هاي توليد و پرورش 
اين محصولات در جهان به شمار مي رفت.ما هنوز نتوانسته ايم از اين 

منابع به درستي استفاده كنيم. 
وي دلايل اين كم توجهي ها را در نبود پشتيباني هاي دولت، بهره 
نگرفتن از توان بخش خصوصي، وضع برخي قوانين نامناســب و 
همچنين همكاري نكردن بانك ها در اين زمينه عنوان مي كند و 
مي افزايد: خصوصي سازي در بخش شيلات اجرا نشده است و در 
زيرساخت هاي توليد و پرورش آبزيان مشكلات فراواني وجود دارد. 

دولت يازدهم گرچه قول هايي براي همكاري در اين زمينه داده اما 
همه در حد حرف و روي كاغذ بوده است و در عمل چيزي مشاهده 
نكرده ايم. در زمينه آبزي پروري از ساير كشورها بسيار عقب افتاده ايم 
و يك عزم جدي و ملي بايد در اين زمينه ايجاد شود. دولت با همكاري 
تشــكل هاي بخش خصوصي بايد خانواده توليد تشكيل دهد تا 

چشم انداز روشني در تامين امنيت غذايي ترسيم شود. 

    خاويار، چراغي كه به خانه حرام است
خاويار ايران، هنوز شناخته ترين و گران ترين ماده غذايي در منوي 
بزرگ ترين هتل هاي جهان اســت اما در ايران كمتر كســي پيدا 
مي شود كه از آن خورده باشــد. به تازگي بازار مصرف داخل رنگ 
خاويار آذربايجاني و روسي كه تنها نامي از خاويار دارند را ديده است. 
در حالي كه برند خاويار ايران در دنيا شناخته شده است شايد 90 
درصد ايرانيان براي يك بار هم مزه آن را نچشيده اند.كاكاوند،در اين 
خصوص اظهار مي كند: با اينكه در زمينه توليد و پرورش خاويار و 
ماهيان خاوياري تنها برند شناخته شده در جهان هستيم و تكنولوژي 
آن در اختيار ماست، اما بازارهاي جهاني را از دست داده ايم. در حالي 
كه اكنون بايد بزرگ ترين توليدكننده و صادركننده خاويار در جهان 
باشيم، بازار مصرف داخل از خاويار آذربايجان و روسيه پر شده است. 
ژله هاي مضري كه تنها نامي از خاويار دارند و هيچ طعم و مزه اي از 
آن ندارند با قيمت هاي گزاف به مردم فروخته مي شوند و كسي از 

واردات و فروش آن جلوگيري نمي كند. 
وي در واكنش به سياســت هاي دولت در زمينه حذف ماهي در 
سبد كالايي كه به مردم ارائه مي دهد، مي گويد: بارها از مسئولان 
مربوطه خواسته ايم كه براي تامين پروتئين حيواني در سبد كالايي 
يك بار هم كه شده به جاي مرغ و گوشــت قرمز، ماهي ارائه شود 
تا هم فرهنگ اســتفاده از ماهي و آبزيان در مردم ايجاد شود و هم 
گوشت سفيد سر سفره ها قرار گيرد اما تاكنون چنين نشده است.   
مديرعامل صندوق توســعه آبزيان ايران، ميزان توليد و پرورش 
ميگو در كشور را براي امســال 10 تا 12 هزار تن پيش بيني كرده 
و مي افزايد: با اينكه در توليد ميگو افزايش داشته ايم اما نسبت به 
برنامه توسعه عقب هستيم توليد ميگو بايد به 2برابر اين ميزان برسد. 
سرانه مصرف ميگو نيز در كشور پايين است چون كنترل و نظارت ها 
بر توليد و پرورش به درستي انجام نمي شود و برنامه ريزي براي بازار 

مصرف نداريم. 
وي بر مصرف ميگو و ماهي جنوب يــخ زده تاكيد كرده و تصريح 

مي كند: ماهيان جنوب و ميگو تنها تا 72 ساعت پس از توليد و صيد 
قابليت مصرف تازه دارند و مصرف كنندگان داخلي بايد به استفاده 
از ماهي و ميگوي يخ زده اعتماد كنند. هر نوع ماهي جنوب و ميگو 
كه به اسم تازه در بازار وجود داشته باشد، فاسد است و مردم نبايد 

از آن استفاده كنند. 

    پرورش ماهيان آب شيرين در سراشيبي 
پــرورش ماهيــان ســردابي ماننــد قــزل آلا كــه در يكي دو 

دهه اخير در كشــور رونــق يافته با خشكســالي ها و محدوديت 
منابع آبي كشــور ديگر توجيه اقتصادي نــدارد بايد روش هاي 
 تــازه و فناوري هــاي نويــن را جايگزيــن روش هــاي پرورش 

استخري كرد. 
كاكاوند مي گويد: پرورش ماهياني مانند قزل آلا ديگر به صرفه نيست 
و روش هاي قديمي مانند كشاورزي سنتي با آب فراوان، ديگر در 
كشور كم آبي مثل ايران پاسخگو نيست و پرورش دهندگان بايد 
از سيستم هاي مداربسته و فناوري هاي نوين در اين زمينه استفاده 

كنند. تا 4-5 سال ديگر همين اندك منابع آب شيرين كشور نيز به 
اتمام مي رسد و بايد از همين اكنون به فكر جايگزين هاي مناسب بود. 
يكي از روش هاي نوين، پرورش ماهي در قفس اســت كه نسبت 
به پرورش ماهي اســتخري هزينه هاي كمتري دارد و در سراسر 
جهان نيز استفاده مي شود. براي نمونه كشور نروژ )اسكانديناوي( 
در حال حاضر ســالانه 2ميليون تن ماهي در قفس توليد مي كند 
 اما در ايــران توليد ماهــي در قفس بــه كمتــر از 350 هزار تن 

در سال مي رسد. 

گزارش »كسب و كار« از توليد و مصرف آبزيان

جاي خالي گوشت سفيد در سفره مردم

كيفيت و قيمت گوشــت هاي يخ زده 
و منجمــد وارداتي و مقايســه آن با 
گوشت هاي توليد داخل و بي توجهي 
مســئولان مربوط به ايــن موضوع، 
نگراني هايي را در پي داشــته اســت. 
در حالي كــه دامپروران داخلي براي فــروش محصول خود با 
مشكلاتي روبه رو هســتند، رويكرد دولت برای تامين بخشي 
از نيازهاي داخلي گوشت قرمز همچنان بر واردات است.يكي 
از دلايل دولت مبني بر تامين بخشي از نيازهاي گوشت قرمز 
در كشــور از راه واردات، تفاوت قيمت اين محصول در داخل و 
خارج است. در حالي كه گوشــت هاي منجمد وارداتي با شيوه 
مصرف خانوارهاي ايراني همخواني ندارند و اين گوشت ها پس از 
خريداري و نگهداري در فريزرهاي خانگي نه تنها خاصيت اصلي 
خود را از دست مي دهند، بلكه در برخي موارد نيز سلامت افراد 

را به خطر مي اندازند. 

    عمر ماندگاري گوشــت تاريخ گذشــته حداكثر 
25درصد

چند دهه اي است كه واردات گوشــت منجمد براي پوشش و 
تنظيم بازار مصرف داخلي انجام مي شود. افزون بر توليد سالانه 
يك ميليون تن گوشت قرمز در كشور، نياز به واردات 100 تا 
200 هزار تني اين ماده پروتئيني، باعث شــده تا شركت هاي 
دولتي، شبه دولتي و خصوصي به كار واردات گوشت از برزيل، 
استراليا و هندوستان روي آورند. به علت طولاني بودن مسير 
مبدا تا مقصد، واردات گوشــت قرمز از اين كشورها همواره به 
صورت منجمد و يخ زده انجام شده است. گرچه تفاوت زيادي 
بين گوشت تازه و يخ زده از نظر ويتامين ها و املاح وجود ندارد 
اما مصرف آن شرايط خاصي دارد كه بيشتر مصرف كنندگان از 
آن آگاه نيستند و با پرداخت قيمت هاي گزاف، از خاصيت آن 
بهره اي نمي برند.  عباس عباسي، مديركل نظارت بر بهداشت 
عمومي و مواد غذايي، هفته گذشته از فروش گوشت هاي تاريخ 
مصرف گذشته پس از آزمايش دوباره مبني بر قابل مصرف بودن 
آن خبر داده و گفته بود: پس از انجام آزمايش هاي ميكروبي و 
شيميايي روي محموله گوشت هاي تاريخ گذشته، مي توان 25 
درصد عمر ماندگاري محموله را در شرايط خاص به آن اضافه 
كرد. بنابراين، در صورت انقضاي مصرف يك محموله گوشت، 
آن محموله ضبط موقت مي شود سپس موضوع به مراجع قضايي 
اعلام و آزمايش هايي روي آن انجام مي شود. اگر همه آزمايش ها 
خوب بود با نظارت سازمان دامپزشكي، حداكثر 25 درصد عمر 

ماندگاري در شرايط طبيعي براي مصرف آن اضافه مي شود. 

    واردات گوشت، بازار مكاره اي براي رانت خواران
پايين آمدن قدرت خريد اقشار متوسط و روبه پايين جامعه، روند 
مصرف گوشت يخ زده را در سال هاي اخير افزايش داده است. در 
حالي كه كشورهاي صادركننده با كمك دلالان و سودجويان 
داخلي پس از بررسي بازار ايران، قيمت هاي خود را بالا برده اند 
و واردكنندگان نيز همسو با آنان، بازار مكاره اي براي سودجويي 

بيشتر از جيب محرومان ترتيب داده اند. قيمت گوشت منجمد 
تفاوت چنداني با گوشت تازه داخلي كه از دامپروران خريداري 
مي شــود، ندارد اما دلالان و واسطه گران همچنان به سودهاي 
كلان مي رسند و توليدكننده و مصرف كننده نيز زيان مي بينند. 
محسن مشكات، معاون پيشگيري و بهداشتي سازمان دامپزشكي، 
نيز استفاده از برخي محموله هاي تاريخ گذشته گوشت قرمز را 
پس از انجام آزمايش هايي مجاز دانسته و مي گويد: تاريخ انقضاي 
مصرف براي گوشت قرمز 2 سال است اما برخي كشورها براساس 
شرايط احتمالي نگهداري و سردخانه اي گوشت و براي اطمينان 
بيشتر، اين مدت زمان را كاهش مي دهند. البته اين مورد براي 
تمامي محموله ها اتفاق نمي افتد و شايد براي 5درصد از آنها باشد.  

وي مي افزايد: در چنين صورتي پس از نمونه برداري از گوشت تاريخ 
گذشته و انجام آزمايش هاي شــيميايي و ميكروبي و در صورت 
نداشتن مشكل، براي يك دوره زماني كوتاه مدت اجازه مصرف 
گوشت صادر مي شــود. اين مدت زمان يك چهارم زمان تاريخ 
مصرف گوشت در نظر گرفته مي شود و اين آخرين فرصت براي 

استفاده از گوشت تاريخ مصرف گذشته است. 

    گوشت هاي يخ زده بي خاصيت
شــرايط نگهداري گوشــت قرمز يخ زده به صورت صنعتي در 
فريزر و در دماي منفي 18 تا 20 درجه سانتي گراد براي 2سال 
در نظر گرفته مي شــود اما اگر تنها در يكي از مراحل حمل و 

نقل اين شرايط فراهم نباشــد، گوشت خاصيت غذايي خود را 
از دست مي دهد. يخ زدايي در زمان مصرف گوشت قرمز بايد به 
صورت كاملا درست انجام شود و خونابه گوشت ايجاد نشود. در 
اين صورت آهن و ويتامين هاي موجود در گوشت از بين رفته و 
تنها تفاله آن باقي مي ماند. بدون ترديد كمتر خانواده اي از نحوه 
مصرف گوشــت منجمد آگاهي دارد و چون اين نوع گوشت به 
صورت بسته بندي هاي بزرگ 4تا 5كيلوگرمي در فروشگاه ها به 
فروش مي رسد و مصرف كنندگان نيز بدون اطلاع، آن را ذوب و 
سپس در فريزر نگهداري مي كنند. اين روش، يعني نگهداري از 
تفاله گوشت قرمز كه شايد داراي اندكي مواد و املاح پروتئيني 
باشد. در چنين وضعيتي خاصيت گوشت هاي تاريخ گذشته اي 

كه دوباره به بازار مصرف سرازير مي شود را مي توان حدس زد!
مشكات در اين زمينه بيان مي كند: گوشت هايي كه از خارج وارد 
مي شود، به درخواســت و توصيه ما تاريخ مصرف آن مشخص 
و درج مي شــود و مدت ماندگاري را ما تعيين مي كنيم. چون 
تاريخ ها يك ساله است بنابراين پس از انقضاي مصرف و انجام 
آزمايش هاي مربوط مي توان براي مدت زمان كوتاهي گوشت ها 

را مصرف كرد. 
وي مي افزايد: اگر محموله گوشتي داراي شرايط مصرف از نظر 
خاصيت و شكل ظاهري، نباشد و موارد شيميايي و ميكروبي 
در آن اثر منفي روي گوشت گذاشــته باشند از چرخه مصرف 

خارج مي شود. 

 »كسب وكار« فروش گوشت هاي تاريخ مصرف گذشته را بررسي مي كند

گوشت  منجمد يا تفاله بي خاصيت
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه اعضاي 
كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. در اين ستون هر روز 
با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت علاقه مي توانيد متن هاي خود را 

براي اين كانال بفرستيد.

روز اول مدرسه
  معصومه فردوست

آبجي فرخنده با گوشه پا كوبيد به پهلوم كه هي بچه مگه تو فردا مدرسه نداري چرا 
نمي خوابي؟ منم كه چشمام خيره بود تو تلويزيون و داشتم سريال اوشين مي ديدم، 
 گفتم مقنعه برام نخريديد كه؟ آبجي فرخنده رفت ســر بقچه لباس هاي قديمي و
 يك مقنعه مشــكي درآورد؛ با آموزش هاي زياد و كمك آبجي بالاخره سرم كردم. 
آبجي فرخنده گفت: از خطه تا برات كوك مي زنم تا فردا راحت سر كني، اينا مقنعه 
پفكيه تو بايد چونه دار بگيري، حالا با اين برو تا بخري، منم دوتا پشتي گذاشتم زير 
طاقچه ازش بالا رفتم و تو آينه خودم رو برانداز كردم. شبيه چارقد ننه حليمه شده بود 
تا زانوهام اومده بود ،دست هامم كه گم شده بود. آبجي فرنگيس با همون بيگودي هاي 
هميشگيش اومد توي اتاق. تا منو ديد، زد زير خنده وگفت با اين موهاي چتري ناظم 
مدرسه مي كشتت. بعد صداش رو عوض كرد و گفت تو رو مي ندازن توي سياهچال ها 
ها ها!! داداش فرخ كه داشت يه گوشه جاكتابي رو براي وسايل من خالي مي كرد، گفت 
مدرسه ها سياهچال ندارند من همه جاي مدرسه رو گشتم؛ آبجي فرنگيس يه گيره 
مويي مشكي از روي بيگودي هاش باز كرد و جلوي موهام رو جمع كرد. احساس كردم 
بدون موي چتري خيلي زشت شدم. به آبجي فرخنده گفتم: نمي شه بدون مقنعه برم؟ 
آبجي فرنگيس داد زد: مي ا ندازنت سياهچال!آبجي فرخنده مقنعه رو از سرم درآورد 
و رو زمين پهن كرد. چند بار تا كرد و قيچيش كرد. لبه هاش رو هم گذاشت زير چرخ 
خياطي و گفت: فردا نمي خواد كيف ببري كلاس بنديه لازمت نمي شه. داداش فرخ 
گفت: كيف ببر پس ليوان و دستمالت رو كجا ميخواي بزاري؟ شونه هام رو انداختم 
بالا و گفتم: من كه با دســت آب مي خورم. لباس هام رو گذاشتم بالاي سرم. آبجي 
فرخنده مقنعه ام رو اتو كرد و پهن كرد روي پشتي. گفت: احمد آقا اومده دنبالم. اگه 
فردا تونستم ميام با هم بريم مقنعه بخريم، من مثل هميشه كفش هاش رو قايم كرده 
بودم تا نتونه بره خونشون. اونم مثل هميشه رفت توي آشپزخانه و از پشت اجاق گاز 
برداشت و با يه لبخند رفت. فكر كنم اين كارم رو دوست داشت. از خواب بيدار شدم 
و با ديدن آفتاب وسط اتاق فهميدم كه از مدرسه جا موندم، دويدم تو حياط به مامان 
كه داشت سبزي مي شست با گريه گفتم: چرا بيدارم نكردي؟ حالا من چيكار كنم؟ 
مامان با بي خيالي گفت: صدات كردم بلند نشدي. حالا چيزي نشده كه تو ظهر برو. 
فرخ كه مياد از مدرسه تو برو. اينجوري ميتوني جامدادي اونم ببري گفتم: واقعا! مامان 
گفت آره ميشي بعدازظهري ديگه همش ۱2 ميري تا لنگ ظهرم ميخوابي خوبت 
شد؟لباس هام رو پوشيدم براي جمع كردن موهام به آبجي فرنگيس نياز داشتم كه 
مدرسه بود كش سر و گيره مويي رو دادم به مامان كه موهام رو ببنده. مامان موهام رو 
جمع كرد و بست پشت گوش چپم .گيره مويي هم همينطور الكي كرد لاي موهام. 
توي در شيشه اي آشپزخونه نگاه كردم گفتم اينكه كجه. من اينطوري نميرم مدرسه. 
مامان با دستش منو از آشپزخونه بيرون كرد و گفت: زير مقنعه معلوم نميشه. تا ۱2 
چيزي نمونده بود. سريع لباس هام رو پوشيدم. مامان از توي آشپزخونه صدام كرد 
كه بيا يه چيزي بخور، شايد نگهتون دارند گرسنه نموني. ماكاراني داشتيم، ولي هنوز 
موادش رو با ماكاراني دم ننداخته بود. از توي آبكش يكم ماكاراني ريخت توي بشقاب 
و يه نون انداخت كف قابلمه. بقيش رو ريخت اون تو. ماهيتابه رو آورد و دو تا قاشق از 
مواد ماكاراني ريخت توي بشقابم. با تعجب گفتم: اينطوري بخورم نپخته؟مامان گفت 
خارجي ها همش همينطوري مي خورن. منم گفتم آخ جون يعني اين اسپاگتيه؟مامان 
سرش رو به علامت تاييد تكون داد. كيف خالي رو برداشــتم تا دم در بردم. دوباره 
برگشتم تا وسط حياط زيپ جلوش رو باز كردم ده تومني كه ديشب بابا داده بود رو 
برداشتم. مچاله كردم توي جيبم و از همون وسط كيف رو پرتش كردم وسط اتاق. 
مامان از توي آشپزخونه داد كشيد كه اين كيف رو تا پنجم بايد داشته باشي درست 
نگهش دار. بعد ادامه داد ماكاراني كه خوردي پولت رو خرج نكن دفتر بخري.از در 

خونمون اومدم بيرون، درست روبه روي خونه در مدرسه بود.
منبع: یاران گنجينه كتاب 
@ganjine_ketab

ياران گنجينه کتاب

 ،)NBA( مارك كوبان، مالك تيم دالاس ماوريكس در ليگ حرفه اي بزرگسالان آمريكا
مجموعه تئاتر لندمارك و شركت مگنوليا پيكچر و رئيس شبكه تلويزيون كابلي اچ دي به نام 
»اكسس تي وي« است. دارايي خالص او 3 ميليارد دلار برآورد شده است. مارك كوبان يكي 

از بزرگ ترين كارآفرينان دوران  ماست. 
كارآفرين مارك كوبان، متولد سال ۱۹58 در پيتسبورگ، ريسك ورود به چندين كسب وكار 
متنوع را به جان خريد. مارك كوبان ثروت خود را از طريق فروش شــركت هاي مايكرو 
سالوشن )MicroSolutions( و برود كست )Broadcast. com( كه تازه راه اندازي 
شده  بودند، در دهه ۱۹۹۰ به دست آورد. كوبان با راه اندازي اپليكيشن شبكه هاي اجتماعي 
به نام سايبر داست )Cyber Dust( در سال 2۰۱4 در ميان بهترين هاي فناوري باقي 

مانده  است. 

۱. زمان ارزشمندتر از پول است
كوبان مي نويسد: »تاثيري كه استفاده عاقلانه تر از زمان تان بر زندگي و موفقيت تان خواهد 
گذاشت، در مقايسه با هر مقدار پولي كه داريد، به مراتب بيشتر است.« اين ورد زبان همه 
كارآفرينان است. آنها براي كسب وكارشان به حدي كار مي كنند كه گاهي اوقات در طول 
روز زمان كافي براي انجام چيزهايي كه دوست دارند، وجود ندارد، اما آنها اين شيوه را دوست 
دارند. هنگامي كه مبادله زمان در ازاي پول را متوقف كنيد، ارزش كارتان خيلي بيشتر 

مي شود و نهايتا موفق تر خواهيد بود. 
او نخستين شركت خود، توزيع نرم افزار MicroSolutions را زماني راه انداخت كه 25 ساله 
بود و هيچ پولي نداشت. پس از آنكه شركتش نسبتا موفق شد، منشي اش اختلاس كرد و با 
83۰۰۰ دلار از 85۰۰۰ دلار دارايي شركت گريخت. كوبان مي نويسد به جاي تسليم شدن و 
امتحان كردن چيز ديگري، به طور خستگي ناپذيري نرم افزار كامپيوتر و برنامه نويسي خواندم تا 
از رقيبانم پيشي بگيرم. او در نهايت به جايي رسيد كه MicroSolutions را در سال ۱۹۹۰به 

H&R Block به مبلغ ۶ ميليون دلار  فروخت. 

۲. متمركز بمانيد و خودتان را باور كنيد
 »متمركز بمانيــد و خودتان را باور كنيد و به توانايــي و قضاوت تان اعتماد 
كنيد.« هميشــه موقعيت هايي پيش خواهد آمد كه به خودتان شك كنيد، 
اما آنها بايد معــدود و در فواصل زماني دور از هم رخ بدهند. داشــتن كمي 
باريك بيني مي تواند براي كارآفرينان بسيار مفيد باشد، البته تا زماني كه به 

نقطه درستي  نگاه كنيد. 

۳. فناوري در مقابل كسب وكار
»اعتياد بيش از حدي به فناوري وجود دارد و به اندازه كافي به كسب وكار واقعي كه پشت 
فناوري ها وجود دارد، توجه نمي شود.« به كسب وكار و مردم بيشتر توجه كنيد تا بتوانيد از 
كنار سر و صدا و همهمه اي كه محصولات ايجاد مي كنند، به راحتي بگذريد. شما هم فناوري 

و هم كسب وكار را براي داستان موفقيت  نياز داريد. 

۴. خوب رفتار كردن با مردم، ارزشش را دارد
كوبان مي نويسد: »موفق بودن نه تنها مستلزم توانايي كنار آمدن با مردم است،  بلكه بايد 
بتوانيد به آنها محبت هم بكنيد.« زماني كه كميته برگزاري جشن روز سنت پاتريك در 
دالاس، در پي كنار كشيدن بزرگ ترين حامي اش در سال 2۰۱2، رويداد را تقريبا كنسل 
كرد، كوبان 4۰۰۰۰ دلار اهدا كرد تا اين رويداد پابرجا باقي بماند. او 25۰۰۰ دلار ديگر نيز 

به صندوق اين كميته براي مدارس محلي كمك كرد. 

۵. اگر زماني را براي تفریح و لذت كنار نمي گذارید، كارتان متحمل 
آسيب خواهد شد

البته قابل درك است، اگر شــما يك كارآفرين تازه كار هستيد و براي گسترش و بهبود 
كسب وكارتان، از رفتن به تعطيلات صرف نظر مي كنيد شما راهي براي تمدد اعصاب نياز 
داريد، در غير اين صورت از توانايي كامل تان استفاده نخواهيد كرد.  كوبان مي گويد: مهماني 
رفتن كه براي او هميشه جاي خود را دارد، اما هنوز هم دوست دارد تقريبا هر هفته با شركت 

در بازي هاي تفريحي بسكتبال تمدد اعصاب  كند. 

۶. هميشه براي چيزهاي غيرمترقبه آماده باشيد
مارك كوبــان مي گويــد ايــن در واقع شــكلي از آماده ســازي اســت براي 
فهميدن اينكــه چيزهايي وجود دارند كه شــما هرگز متوجه رخ دادن شــان 
نخواهيد شــد. با درك ايــن موضــوع، هنگامي كــه حــوادث، دگرگوني 
غيرمترقبــه اي ايجــاد مي كنند، شــوكه نمي شــويد و بــدون فكر عمل 

 نمي كنيد و ســپس از فرصتي اســتفاده مي كنيد كــه ديگــران آن را ناديده 
مي گيرند. 

۷. سخت تر و دقيق تر از اغلب مردم كار كنيد
مارك كوبان مي گويد: »سخت تر و دقيق تر از غالب افراد فعال در كسب و كار، عمل 
كنيد.« بديهي به نظر مي رسد، اما بسياري از مردم مي خواهند از راه ميان بر 

به موفقيت برسند. 

هرچه بيشتر تلاش كنيد، موفق تر خواهيد بود. اين در واقع يك معادله بسيار ساده است. 

۸. به گونه اي با مشتریان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند
 »به گونه اي با مشتريان تان رفتار كنيد كه انگار آنها مالك شما هستند زيرا آنها واقعا مالك 
شما هستند.« شما بدون »دوره عمر مشتري« كسب وكاري نخواهيد داشت. مهم نيست كه 
چه ميزان موفقيت داشته باشيد، بدون خدمات رساني به مشتريان از تمام توانايي بالقوه تان 

سود نخواهيد  جست. 

۹. آرمان هایي كه به مرحله عمل نمي رسند، بي معنا هستند
كوبان معتقد است هر كسي با روياهاي اش مي تواند موفق شود، اما موضوع اين است كه 

بيشتر مردم اهدافي فراتر از توانايي خود دارند. 
او مي نويسد: »وقتي ناگهان به خودم مي آيم و مي بينم در حال خيال بافي هستم كه 
فلان كار و فلان هدف را به انجام خواهم رساند، هميشه سعي مي كنم از خواب بيدار 
شوم و از خودم مي پرسم كه چگونه بايد خودم را از جايي كه هستم برسانم به جايي كه 

مي خواهم بروم.«

۱۰. براي رسيدن به موفقيت فقط یك بار باید برنده شوید
كوبان مي نويسد: »زيبايي موفقيت اين است كه مهم نيست چند بار شكست خورده ايد، شما 
فقط بايد يك بار كار درست را انجام بدهيد، فرقي نمي كند كه اين موفقيت پيدا كردن دختر 

روياهاي تان باشد، كار مناسب باشد يا موفقيت هاي مالي.«
منبع: knowstartup             ترجمه: بازده 

۱۰ درس موفقيت
 از ميلياردر

 خودساخته

تجارت )PEER TO PEER( نقطه 
به نقطه

مدل تجارت الكترونيكي P2P براي تســويه 
حساب كردن شــركت كنندگان در حراج با 
فروشنده است كه مشهورترين آنها سرويسي 

به نام PAYPAL است. 
تجــارت در چارچوبي كار مي كنــد كه افراد 
بتوانند مســتقيما با هم پول رد و بدل كنند 
و در حالي كه ســهم اصلي داد و ستد پولي را 
نقل و انتقالات رو در رو بر عهده دارد، فناوري 
تلفن هاي همراه تعداد افراد بيشــتري را در 
دادوستد غيرحضوري سهيم مي كند. قبل از 
 ONLINE بسياري از تاجران PAYPAL
در قد و قواره هاي متفاوت، پرداخت مشتري ها 
را از طريق حساب كارت هاي اعتباري تجارت 

دريافت مي كردند. 
با استفاده از ســخت افزار MONDEX كه 
زيرمجموعه MASTERCARD اســت، 
كاربران قادرند تا نقل و انتقالات الكترونيكي 
پولي خود را انجــام دهند و پول خــود را از 
يك كارت اعتباري، بــه كارت اعتباري ديگر 
منتقل كنند. نحوه اســتفاده از تلفن همراه 
بدين صورت اســت كــه به جــاي فناوري 
GSM كه استاندارد معمول ارتباطي تلفن 
همراه در بســياري از كشــورها، به ويژه در 
اروپاســت، فنــاوري ديگري تحــت عنوان 
پروتكل به كارگيــري نرم افــزار كاربردي از 
 WIRELESS طريق تجهيزات بي ســيم
APPLICATION PROTOCOL كه 
به اختصار WAP ناميده مي شود، جايگزين 
مي شود. در اين شيوه جديد، هر تلفن همراه 
از طريق مركز تلفن با يك كامپيوتر سرويسگر 
مرتبط مي شود و مي تواند نرم افزار مورد نياز 
كاربر خــود را روي كامپيوتــر مذكور فعال 
كند. بدين ترتيب، اســتفاده كننده مي تواند 
اطلاعات خود را از طريق كامپيوتر سرويسگر 
كه خــود از طريــق اينترنت يا شــبكه هاي 
ارزش افــزوده )VAN( به مراكــز تجاري و 
 خدماتي متصل اســت، ارســال يا دريافت

 كند. 
www.smartbusiness.blogfa.com

اورژانس کسب وکار

از بزرگ ترين توليدكننده مبلمان و لوازم خانگي جهان 
چه مي توان آموخت؟

يكي از فرامين تفكر استراتژيك اين است: بر عوامل 
متمايــز و ممتازكننده متمركز شــويد. در جهاني 
كه همه شــبيه به هم عمل مي كنند، ما به سمت 
بازار رقابتي حركت مي كنيم و در بــازار رقابتي در 
نهايت سود اقتصادي صفر است. شايد يكي از بهترين 
مثال هاي اين فرمان، ايكيا باشد. خالق ايكيا، كار خود 
را به عنوان يك فروشنده  سيار كه كبريت مي فروخت، 
آغاز كرد و آن را به تجارتي كه در آن هر چيزي، از ساعت گرفته تا خودكار، فروخته مي شود، 
توســعه داد و در پايان به يك شــركت توليدكننده  مبلمان و لوازم خانگي در سراسر جهان 
تبديل شد. ايكيا مدل كسب وكار متعارف و سنتي را دگرگون كرد. تفاوت كار آيكيا و ديگران 
شامل موارد زير اســت: - در صنعت مبلمان، طراحي ها بسيار سنتي و قديمي بود، در حالي 
كه ايكيا يك سبك اسكانديناوي ساده و كارآمد و مدرن ارائه كرد. - اوايل، عمده محصولات 
 صنعت مبلمان براي افراد مسن توليد مي شــد، اما ايكيا به خانواده ها و كودكان توجه كرد. 
- عرضــه و فــروش مبلمــان در فروشــگاه هاي كوچــك  صــورت مي گرفــت. 
 در حالي كه ايكيا فروشــگاه هاي بــزرگ با تمام اثاثيه هــاي خانه در آن را تاســيس كرد.

 - ايكيــا مــدل سلف ســرويس را ارائــه كــرد، در حالــي كــه قبــل از آن ايــن 
 مــدل وجــود نداشــت و خدمــات عرضــه  كالا بــه مشــتري انجــام مي شــد.

منابــع محلــي  از  اســتفاده  بــا  مبلمــان عمدتــا  - محصــولات صنعــت   
 توليــد مي شــد، امــا ايكيــا خيلــي زود از منابــع جهانــي اســتفاده كــرد.

 - صاحبان كسب وكار در عرضه  مبلمان، اغلب مدل هايي را كه تامين كننده طراحي مي كردند 
مي فروختند، در حالي كه ايكيا نسبت به افزايش طيف محصولاتي كه خودش طراحي كرده بود، 
اقدام كرد. امروز اين سوال راهبردي را از خودتان بپرسيد: من به عنوان يك انسان، چه قابليت ها 
و فرصت هايي براي ممتاز بودن و متمايز بودن دارم كه قابل تقليد و تكرار نباشد؟كشور من، 
استان من، شهر من، به جاي آنكه بخواهد هر چه بيشتر خود را شبيه به ديگران كند، بر كدام 

خصوصيت مي تواند متمركز شود؟
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

مهارت های مديريتي 

برخي از مدیران ایرانــي یك پيش فرض 
مخرب و هميشــگي دارند. پيش فرض 

 آنها این اســت كه »كارمندان درك
 نمي كنند.«اتخــاذ تصميمــات 

راهبــردي بــه ویــژه هنگام 
محدودیــت منابــع كاري 

دشــوار اســت و البتــه 
انتقــال ایــن تصميمات 

 بــه دیگــران كاري بــس
مدیــران  از  بســياري  دشــوارتر.   

تصــور مي كنند كــه كاركنان شــان نمي تواننــد آنها 
را درك كننــد و اســتدلال هاي پيچيده آنهــا، براي اخــذ تصميمات 

 را بفهمند. بایــد بگویم این تصــور كاملا غلط، یكي از اشــتباهات رایــج مدیران

 اســت. به جاي آنكه دیگران را ناتوان از درك تصميمات خود بپندارید، ســعي كنيد 
تا حد امكان جزئيات تصميم خود را براي آنها شــرح دهيــد. اگر كاركنان در 
درك تصميمات شــما دچار مشكل هســتند به آنها كمك كنيد كه 
 بتواننــد بــه خوبــي تصميمــات شــما را درك 
كنند. همــه كاركنان ســازمان باید از 
اهداف و برنامه هاي آینده 
و اســتدلال هایي كه 
كليدي  تصميمــات 
براســاس  مدیــران 
 آن اتخاذ مي شــود، مطلع 
باشــند. این امر باعث افزایش 
رضایت و بهره  وري كاركنان مي شود. 
@PracticalManagement

پيش فرض خود را تغيير دهيد


